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Protokół Nr 17 
z posiedzenia siedemnastej sesji Rady Miejskiej w Więcborku, odbytego 

 w dniu 29.03.2012r. 
 
 
Posiedzenie odbyło się w Sali Krajeńskiej Miejsko-Gminnego Ośrodka Kultury w 
Więcborku. 
 
Obecność według załączonej listy obecności. 
 
W sesji na 15 radnych udział wzięło 13 radnych , czyli quorum wymagane do 
podejmowania prawomocnych uchwał zgodnie z art. 14 ustawy o samorządzie gminnym / 
jedn.tekst Dz.U. Nr 142 poz. 1591 z późn. zm. /. 
 
 
Spoza Rady w posiedzeniu uczestniczyli: 
 
1. Burmistrz Więcborka     - Paweł Toczko 
2. Zastępca Burmistrza Więcborka    - Iwona Sikorska 
3. Sekretarz Gminy       - Renata Jesionowska – Zawieja 
4. W zastępstwie Skarbnika Gminy    - Alina Kruk    
5. Radca Prawny UM      - Krzysztof Hoffman 
6. Dyrektor Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy  
    Społecznej w Więcborku     - Tomasz Siekierka 
7. Dyrektor Zakładu Gospodarki Komunalnej  
    w Więcborku      - Adam Kubiak 
8. Główna Księgowa Zakładu Gospodarki Komunalnej 
    w Więcborku      - Grażyna Kamińska 
9. Kierownik ds. Wodociągów i Ciepłownictwa  - Piotr Łukarski 
10. Radny Rady Powiatu     - Andrzej Chatłas 
11. Redaktor „Krajeńskich Zeszytów Historycznych” - Leszek Skaza 
12. Redaktor „Wiadomości Krajeńskich”   - Robert Środecki 
 
Obradom przewodniczył p. Józef Kujawiak – Przewodniczący Rady Miejskiej  
w Więcborku. 
 
 
 Porządek obrad przewidywał: 
 
 
1. Otwarcie. 
2. Stwierdzenie quorum. 
3. Przyjęcie protokółu z XVI sesji Rady Miejskiej. 
4. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej o działaniach podjętych w okresie między 

sesjami. 
5. Informacja Burmistrza Więcborka o pracy w okresie miedzy sesjami. 
6. Interpelacje i zapytania radnych. 
7. Przyjęcie informacji Dyrektora Miejsko- Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej  

w Więcborku w odniesieniu do udzielonej pomocy w 2011 roku oraz założeń na rok 
2012. 

- Dyskusja. 
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8. Informacja Dyrektora Zakładu Gospodarki Komunalnej dotycząca wykonywania zadań 
planowanych na 2011 rok oraz założeń na 2012 rok. 

- Dyskusja 
9. Ustosunkowanie się do wniosku złożonego przez Dyrektora Zakładu Gospodarki 

Komunalnej dotyczącego ustalenia wysokości taryf na 1m³ wody i ścieków, oraz dopłat 
do wywozu nieczystości płynnych. 

- Dyskusja. 
10.Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia taryf na zbiorowe zaopatrzenie w wodę  

i zbiorowe odprowadzanie ścieków ustalone przez Zakład Gospodarki Komunalnej 
Spółka  
z o.o. w Więcborku. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia dopłat do ceny ścieków dla osób fizycznych 
nie prowadzących działalności gospodarczej posiadających zbiorniki bezodpływowe 
oraz nie mających możliwości podłączenia do sieci kanalizacyjnej. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości położonych  
w Więcborku. 

13. Podjecie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości przez Gminę 
Więcbork. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wyodrębnienie funduszu soleckiego na 
2013 rok. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2012. 
16. Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Więcbork 

na lata 2012 – 2015. 
17. Wniosek Burmistrza Więcborka w sprawie powołania Skarbnika Gminy. 
18. Podjęcie uchwały w sprawie powołania Skarbnika  Gminy. 
19. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi 

oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Więcbork. 
20. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 
21. Wolne wnioski i informacje. 
22. Zakończenie. 
 
Ad. 3   Przewodniczący RM Józef Kujawiak poinformował, że protokół z XVI sesji został 
napisany, Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej p. Ireneusz Balcer przeczytał go i podpisał 
nie wnosząc zmian. Do dnia sesji nie zgłoszono konieczności naniesienia poprawek. 
Zapytał, czy ewentualnie ktoś z radnych w chwili obecnej ma jakieś uwagi. Takowych nie 
zgłoszono, więc poddano protokół pod głosowanie. 
 
 
 

Protokół przyj ęto jednogłośnie 
 
 
Ad. 4 Informacja Przewodniczącego RM o poczynaniach w okresie miedzy sesjami. 
 
8.03.2012r. – udział w obchodach Gminnego Dnia Kobiet. 
9.03.2012r. – spotkanie z Dyrektorem Zakładu Gospodarki Komunalnej w sprawie 
dotyczącej złożonego przez Zakład wniosku zawierającego propozycje stawek na 1m³ wody 
i ścieków. 
14.03.0212r. – udział w komisji konkursowej na stanowisko Skarbnika Gminy Więcbork.  
W pierwszym etap dwoje kandydatów uzyskało taką samą ilość punktów w związku z czym 
wyznaczono  termin dogrywki. 
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15.03.2012r. – spotkanie Prezydium Rady Miejskiej w celu omówienia aktualnych 
problemów występujących w gminie, w tym związanych z wyborem Skarbnika Gminy. 
16.03.2012r. – udział w II etapie konkursu na skarbnika Gminy Więcbork. II etap wyłonił 
zwycięzcę w osobie p. Aliny Kruk. 
19.03.2012r. – udział w spotkaniu zorganizowanym przez Starostę powiatu sępoleńskiego. 
Skład spotkania: Starosta Powiatu, Wicestarosta Powiatu, Burmistrz Więcborka, 
Przewodniczący Rady Miejskiej w Więcborku, Przewodniczący Komisji Oświaty /…/ Rady 
Powiatu. Tematem spotkania były problemy dotyczące współpracy w dziedzinie oświaty. 
20.03.2012r. – udział w posiedzeniu Komisji Rolnictwa /…/ Rady Miejskiej w Więcborku. 
21.03.2012r. – udział w zebraniu sprawozdawczym sołectwa Adamowo. 
23.03.2012r. – zapoznanie się z przebiegiem prac inwestycyjnych unijnych w ramach 
budowy ścieżki rowerowej  i zagospodarowania nabrzeża Jeziora Więcborskiego. 
26.03.2012r. – udział w zebraniu sprawozdawczym sołectwa Frydrychowo. 
27.03.2012r. – udział w posiedzeniu Komisji Budżetu i Finansów Rady Miejskiej  
w Więcborku. 
 
W przedmiotowym okresie Przewodniczący RM na bieżąco współpracował w załatwianiu 
wszelkich spraw w biurze Rady Miejskiej. Ponadto uczestniczył w spotkaniach roboczych 
organizowanych z inicjatywy Burmistrza Więcborka i swojej, w celu zapoznania się  
z aktualnie występującymi problemami. 
 
Radny Waldemar Kuszewski poprosił, by Przewodniczący rozwinął nieco punkt 
dotyczący spotkania z Prezydium Rady Miejskiej, gdzie zgodnie z tym co powiedział, 
omawiano bieżące problemy występujące w gminie oraz dotyczące wyboru skarbnika. 
 
Przewodniczący RM wyjaśnił, że podczas spotkania poinformował członków Prezydium  
o fakcie zakończenia pierwszego etapu naboru na stanowisko skarbnika Gminy. 
Oczekiwano bowiem już wyniku ale z racji uzyskania przez dwóch kandydatów jednakowej 
liczby głosów w konkursie wyznaczono drugi etap, który miał przynieść ostateczne 
rozstrzygnięcie.   
 
Ad. 5 Informacja Burmistrza Więcborka o pracy w okresie między sesjami. 
 
24.02.2012r. – udział w zebraniu sprawozdawczym OSP Zabartowo. 
27.02.2012r. – wyjazd do Torunia na spotkanie Samorządów z Marszałkiem Województwa. 
Tematem spotkania było wykluczenie cyfrowe ludzi najuboższych. 
29.02.2012r. – udział w posiedzeniu Komisji Mieszkaniowej. 
1.03.2012r. – wyjazd do Sądu Rejonowego w Tucholi w sprawie posesji Przy ul. Kościuszki 
w Więcborku. 
2.03.2012r. – Spotkanie tzw. Grupy Sterującej / włodarze miast i wsi powiatu / u Starosty 
Sępoleńskiego. Przedmiotem rozmów była dalsza realizacja szkoleń unijnych dla 
pracowników samorządowych.  
4.03.2012r. – udział w zebraniu sprawozdawczo-wyborczym Gminnego Związku 
Pszczelarzy. 
5.03.2012r. – udział w spotkaniu Lokalnej Grupy Działania. Rozmowy dotyczyły podjęcia 
starań w celu wypromowania produktu lokalnego, który stanowiłby wizytówkę naszej części 
Krajny. 
6.03.2012r. – udział w zebraniu sołeckim sołectwa Borzyszkowo oraz walnym zebraniu 
LGD „Nasza Krajna”. 
7.03.2012r. – udział w obchodach Gminnego Dnia Kobiet. 
8.03.2012r. – udział w zebraniu sprawozdawczym OSP Suchorączek. 
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9.03.2012r. – udział w zebraniu sprawozdawczym sołectwa Runowo Krajeńskie. 
12.03.2012r. - udział w zebraniu sprawozdawczym sołectwa Pęperzyn. 
15.03.2012r. – udział w podsumowaniu kontroli kuratoryjnej w Gimnazjum w Więcborku. 
Kontrola dotyczyła obszaru „zarządzanie placówką”. Szkoła wypadła bardzo dobrze 
uzyskując wysoki wynik oceniających. Tego samego dnia Burmistrz brał udział w Walnym 
zebraniu działkowców. 
16.03.2012r. – udział w walnym Zebraniu Klubu Sportowego „GROM” Więcborku. 
19.03.2012r. – udział w zebraniu sprawozdawczym sołectwa Wymysłowo. 
20.03.2012r. – wyjazd do Torunia na konferencje dotycząca elektrowni wiatrowych. 
21.03.2012r. – udział w posiedzeniu Komisji Mieszkaniowej. 
22.03.2012r. -  spotkanie w gabinecie starosty Sępoleńskiego w temacie zarządzania 
kryzysowego w czasie EURO 2012. W tym dniu Burmistrz Więcborka uczestniczył również 
w zebraniu sprawozdawczym sołectwa Nowy Dwór. 
23.03.2012r. – udział w naradzie dotyczącej szkodnictwa leśnego w Lutówku. Ponadto w 
tym dniu wziął udział w zebraniu sprawozdawczym sołectwa Witunia. 
24.03.2012r. – zebranie sprawozdawcze OSP Zakrzewek. 
27.03.2012r. – udział w posiedzeniu Komisji Budżetu i Finansów Rady Miejskiej  
w Więcborku. 
28.03.2012r – udział w zebraniu sprawozdawczym sołectwa Górowatki oraz zebraniu 
sprawozdawczo wyborczym LGD podczas, którego dokonano wyboru nowego Prezesa 
Stowarzyszenia w osobie p. Władysława Szyling. 
 
 
Ad. 6 Interpelacje i zapytania radnych. 
 
1. Radny Kazimierz Wilczyński w imieniu mieszkańców bloku przy ul. Gdańskiej / Alei 

600 - lecia prosił o utworzenie w obrębie posesji małego placu zabaw, montaż 
ogrodzenie piaskownica , które chroniłoby ją przed zanieczyszczeniami ze strony 
zwierząt. 
- Ci sami mieszkańcy wnioskują również o utwardzenie nawierzchnią chodnikową 
miejsc wokół budynku, w tym przy wyjściach z klatek schodowych oraz modernizacji 
chodnika od strony zewnętrznej bloku, który kontrastuje z nową nawierzchnią po drugiej 
stronie ulicy. 
- Rady zwrócił też uwagę na śmieci wydostające się poza teren składowiska odpadów  
w Dalkowie. Prosił, by tą sprawą się zająć. 

2. Radny Roman Mroczkowski mówił o niedawno poprawianym chodniku na ulicy 
Wodnej i tym, że nadal parkują w tym miejscu samochody, które z powrotem niszczą 
nawierzchnię. Zastanawiał się, czy nie lepiej i taniej byłoby chronić teren ustawiając 
znaki zakazu postoju i zatrzymywania się po obu stronach. Inaczej Gmina skazana 
będzie na cykliczne dokonywanie poprawek w tym właśnie miejscu.  

3. Radny Stanisław Posieczek przypomniał o konieczności dokończenia budowy 
chodnika przy Remizie OSP w Sypniewie. Zadanie zakończono, a nie dokończono z 
uwagi na warunki pogodowe i nadejście zimy. Termin na dokończenie prac został 
wyznaczony ale dotychczas żadna ekipa nie pojawiła się na placu budowy. Prace 
przerwano tuż przy wyjeździe wozu bojowego OSP, zatem tym bardziej wskazane jest 
szybkie wznowienie i ukończenie inwestycji. 
- Zasygnalizował również problem wałęsającego się psa w okolicach Domu 
Kolejowego w Sypniewie. 

4. Radny Andrzej Wenda  pytał, czy Gmina dokonała już weryfikacji skali zniszczeń 
spowodowanych zimowymi wymarznięciami w uprawach zbóż, i czy jest ona 
zainteresowana udzieleniem poszkodowanym pomocy. 
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5. Radny Marian Kielich pytał o możliwość ustawienia znaku drogowego typu  
„ skrzyżowanie dróg równorzędnych” na ulicy Na Skarpie. Od strony ulicy Lipowej  
i Brzozowej ustawione są dwa  znaki ograniczające szybkość ale kierowcy nie bardzo 
respektują ich teść, skąd liczne w tym miejscu kolizje.  
- Pytał również, na kiedy planowane jest rozpoczęcie prac kanalizacyjnych na ulicy 
Lipowej na Osiedlu Plebanka oraz prac przy wymianie nawierzchni chodnikowej, na 
ulicy Pocztowej w Więcborku. 
- Radny wskazał ponadto na problem z odpływem wody deszczowej z placu 
wyłożonego kostką polbrukową przy więcborskim Gimnazjum.  Zbyt wysokie 
posadowienie kratki ściekowej uniemożliwia odbiór przez nią wody i cały opad spływa 
bezpośrednio pod budynek. 

6. Radny Mariusz Wobszal w imieniu rolników pytał, czy jest rozważane wprowadzenie 
stanu klęski żywiołowej w naszym województwie w związku ze znacznym 
wymarznięciem zbóż ozimych. Uznanie i ogłoszenie tego stanu umożliwi 
poszkodowanym pozyskiwanie tańszych kredytów. 

7. Radna Beata Lida dopytywała o termin rozpoczęcia prac modernizacyjnych w Zespole 
Szkół w Pęperzynie. 
- Wskazywała na konieczność weryfikacji i szybkiego wypełnienia ubytków w drogach 
gminnych i powiatowych, w tym dróg w okolicach sołectwa Pęperzyn. 
- Poprosiła Burmistrza Więcborka o nakreślenie wątku dotyczącego niezapłaconych 
składek ZUS przez Biuro Obsługi Oświaty Samorządowej w Więcborku oraz planów 
zabezpieczenia terenu gminy na czas EURO 2012. Podczas sesji powiatowej 
Komendant Policji sugerował, że większość służb skierowana zostanie w okolice 
Poznania, jak zatem ma to wyglądać w rzeczywistości. 

8. Radna Grażyna Sowińska zgłosiła interpelację w kwestii wyjaśnienia rodzaju 
nieprawidłowości, jakie wykryła kontrola przeprowadzona w Miejsko – Gminnym 
Ośrodku Kultury w Więcborku. Czy są to tylko zaniedbania natury księgowej? Czy są to 
również należności nie zapłacone względem ZUS, bądź innych instytucji?  
- Radna wspomniała także o dokonywanych systematycznie zniszczeniach ogrodzenia 
placu zabaw przy parkingu obok kościoła. Jej sugestią było dokonanie w miejscach 
uszkodzeń nasadzeń żywopłotu, który jednocześnie odgradzałby plac od terenów 
nadbrzeża jeziora i nie byłby narażony na akty wandalizmu tak, jak drewniane elementy 
ogrodzenia.  

9. Radny Stanisław Piłka interpelował w sprawie konieczności załatania ubytków  
w drodze relacji Borzyszkowo – Czarmuń oraz usunięcia zakrzaczeń na tym odcinku 
drogi. 

10. Radny Waldemar Kuszewski poruszył kwestię boiska treningowego „GROM” 
Więcbork, które do tej pory stanowiło to usytuowane przy więcborskiej plaży. 
Inwestycja, która jest obecnie prowadzona w tym miejscu, wykluczy możliwość 
korzystania z obiektu dla celów treningowych, co  podniesiono podczas Walnego 
Zebrania Klubu. Na zebraniu Burmistrz Więcborka wskazał na możliwość korzystania  
z boiska sportowego w Wituni, stąd też pytanie, czy coś już w tej sprawie ustalono – 
uzgodniono?  
- Podał też, iż podczas zebrania Samorządu Mieszkańców mówiono o potrzebie 
budowy chodnika przy ulicy I Armii Wojska Polskiego w kierunku Suchorączka. Radny 
prosił w związku z tym o wystosowanie odpowiedniego pisma do Zarządu Dróg 
Powiatowych, o ujecie takiej inwestycji być może w roku 2013. 
-  Radny wniósł o skierowanie do Zarządu Dróg Wojewódzkich pisma dotyczącego 
uzupełnienia ubytków na ulicy Pocztowej w Więcborku oraz zgłoszenie do Zarządu 
Dróg Powiatowych, by wykonawca więcborskiego ronda dokonał niezbędnych 
poprawek przy posadowieniu jednego z włazów, który jest zbyt zaniżony.  
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- Apelował też o ścisły nadzór Gminy nad każdym etapem prac przy realizacji 
inwestycji zagospodarowania nabrzeża Jeziora Więcborskiego w tym również budowy 
boiska ze sztuczną nawierzchnią. Zakres wykonywanych prac jest ogromny dlatego też 
należy dopilnować, by nie pojawiły się niedociągnięcia, które wystąpiły przy okazji 
wykonywania podobnych zadań, w ościennych gminach. 
 

 
Ad. 7 Informację  dotyczącą udzielonej  przez Miejsko – Gminny Ośrodek Pomocy 
Społecznej w Więcborku pomocy w 2011 roku oraz założeń na rok 2012 przedstawił 
Dyrektor Jednostki p. Tomasz Siekierka.  
 
Informacja stanowi Załącznik Nr 1 do niniejszego Protokołu / do wglądu w biurze RM 
/ 
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję pytając o wspomniane przez Dyrektora 
Rozporządzenie Ministra Pracy i Polityki Społecznej z dnia 9 grudnia 2010r. w kwestii 
standaryzacji. Chciał wiedzieć do kiedy ta standaryzacja musi nastąpić i jaki zakres prac 
będzie ona musiała obejmować w siedzibie Środowiskowego Domu Samopomocy  
w Więcborku.  
 
Dyrektor MGOPS podał, że termin ten wyznaczony jest do końca 2014 roku. Jednakże 
gros zapisów tego rozporządzenia Środowiskowy Dom Samopomocy już spełnia, 
największym problemem jest fakt, że jednostka funkcjonuje w strukturach MGOPS ,  
a pisma które docierają do jednostki sugerują wydzielenie go z tych struktur. Poza tym 
elementem koniecznym jest montaż w ŚDS windy, której w chwili obecnej nie posiada. 
Ośrodek podjął już kroki w celu zorientowania się w możliwościach budynku  
i alternatywnych rozwiązaniach tj. winda lub schodołaz. Niestety okazało się, że nie ma 
alternatywy ponieważ nie pozwala na to układ budynku. 
 
Radna Lida i radny Antczak – zaproponowali przeniesienie ŚDS do pomieszczeń 
Świetlicy Środowiskowej.  
 
Dyrektor MGOPS  przypomniał, że ŚDS, to 7 pracowni które zajmują całe piętro budynku, 
a jednym z wymogów Rozporządzenia, o którym mowa jest, odpowiedni metraż 
przypadający na jednego uczestnika. Jest więcej niż przekonany, że przeniesienie do 
Świetlicy nie zagwarantowałoby utrzymania odpowiednich standardów w tym zakresie. 
 
Przewodniczący RM kontynuując wątek mówił, że w informacji Dyrektor nadmienił coś o 
remoncie budynku administracji, w którym znajduje się siedziba OPS. Nie rozpoczęto 
jeszcze prac modernizacyjnych w budynku UM, a z tego co słyszy potrzebne będą wydatki 
na obiekt sąsiedni. Pytał, co konkretnie jest tam do wykonania oprócz dachu, aby budynek 
spełniał podstawowe wymogi? 
 
Dyrektor MGOPS powiedział, że budynek MGOPS jest wyremontowany na dziś od 
początku do końca jeśli chodzi o jego wnętrze. Wymieniono instalację elektryczną, 
instalację centralnego ogrzewania, wykonano remonty poszczególnych biur i teraz wchodzi 
w grę jedynie odświeżenie pomieszczeń. Potrzebna jest natomiast, o ile jest to  
w ogóle możliwe, likwidacja barier architektonicznych tj. podjazd, a w przypadku dachu ma 
nadzieję, że chodzi jedynie o jego konserwację. To co jest pilne do wykonania to ma 
nadzieję, że są to koszty, które mieszczą się w ramach posiadanego budżetu na rok bieżący. 
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Radny Kazimierz Wilczyński  mówił, że z wykazu przedstawionego w informacji wynika, 
że domy pomocy społecznej w powiecie sępoleńskim mają najniższe stawki. Jakie są zatem 
przyczyny kierowania mieszkańców naszej gminy do ośrodków poza jego terenem. 
 
Dyrektor MGOPS  wytłumaczył, że w tym przypadku kryterium jest dostępność, ponieważ 
bywa, iż czas oczekiwania na miejsce w DPS jest nawet kilkuletni. Procedura jest taka, że 
dokumentacja osoby, która ma zostać umieszczona w DPS przekazywana jest do 
Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie, który w tej materii współpracuje z MGOPS  
i  jeżeli są wolne miejsca w pobliskich domach, to jak najbardziej osoby potrzebujące są tam 
właśnie kierowane. Poza tym DPS – y również się specjalizują, co oznacza, że nie w 
każdym domu każda osoba może przebywać. Więc dodatkowo przy umieszczaniu danej 
osoby w DPS należy brać pod uwagę rodzaj schorzenia, stan zdrowia i wiek.   
 
Generalnie jednak DPS-y są mocno obłożone - radny Wilczyński. 
 
Tak, czas oczekiwania na miejsce, zwłaszcza w takim Domu, jaki ma siedzibę  
w pobliskim Suchorączku, wynosi nieraz nawet kilka lat. – odpowiedział Dyrektor 
MGOPS. Dodał również, że w takiej sytuacji ogromnym dobrem, którego zazdroszczą 
gminie Więcbork ościenne samorządy, są Mieszkania Chronione, które odciążają budżet. 
Gdyby nie te Mieszkania osoby te musiałyby trafić do DPS i zamiast kosztu dwudziestu 
paru tysięcy złotych na rok, kwota ta wynosiłaby dwadzieścia parę tysięcy złotych × pięć 
albo i jeszcze więcej. Przy okazji Dyrektor wspomniał, że trafił do niego dokument 
dotyczący wymogu standaryzacji Mieszkań Chronionych. Na dziś jednak zna zbyt mało 
szczegółów, więc nie będzie rozwijał tego tematu szerzej. 
 
Radna Beata Lida zgłosiła zastrzeżenia, co do wykazanego w informacji wykształcenia 
pracowników, w tym Głównej Księgowej MGOPS. Pytała, czy rzeczywiście ma ona jedynie 
wykształcenie pedagogiczne? 
 
Absolutnie, Główny Księgowy spełnia wymogi takie, jakie musi spełnić. Oczywiście 
wyższe wykształcenie ma to, które widnieje w informacji, natomiast wykształcenie i staż 
pracy, który jest wymagany na stanowisku głównego księgowego tj. wykształcenie średnie 
jeśli chodzi o rachunkowość i finanse plus staż pracy na stanowisku księgowego, 
zapewniam Państwa, że spełnia wymogi żeby pełnić taka funkcję – wyjaśnił Dyrektor 
MGOPS. 

 
No tak ale z wykazu to nie wynika – radna Lida. 
 
Przyznaję, że jest tu niedoprecyzowanie i akurat w tym konkretnym przypadku powinno się 
znaleźć również to wykształcenie średnie, które w tym momencie jest najistotniejsze dla 
tego stanowiska pracy – stwierdził Dyrektor MGOPS. 
 
Radna Lida zwróciła się też o podanie szczegółów realizacji na terenie gminy zadań   
z zakresu przynależnego asystentowi rodziny oraz danych dotyczących ilości rodzin 
przyporządkowanych każdemu z nich. 
 
Od 5 marca zatrudniliśmy dwóch asystentów. W tej chwili pod „skrzydłami” tych dwóch 
osób jest 17 rodzin z terenu całej gminy. Jedna pani ma dziewięć rodzin, druga osiem,  
a rodziny te, zgodnie z przepisami ustawy, wytypowane zostały przez pracowników 
socjalnych. Nadal trwa rozeznanie i jeżeli pojawią się nowe, to asystenci również dostaną 
ich pod swoją opiekę ale na tą chwilę jest to siedemnaście rodzin – mówił Dyrektor 



8 
 

MGOPS. Dyrektor nadmienił również, że Ministerstwo Pracy i Polityki Społecznej 
ogłosiło konkurs z możliwością uzyskania dotacji na wynagrodzenie asystentów rodziny. 
Przystępujemy do tego konkursu, a maksymalna kwota jaką możemy uzyskać to 70 % 
kwoty określonej tj. bodajże 1.812, 00 zł ×70%, ale pojawiły się wątpliwości, czy dotyczy to 
asystentów zatrudnionych po dniu ogłoszenie konkursu, czy  również tych którzy byli 
zatrudnienie przed dniem ogłoszenia konkursu. Istnieją niestety poważne obawy, że dotyczy 
to niestety to tylko tych, którzy zostaną zatrudnieni po ogłoszeniu konkursu.   

 
Skoro dany asystent ma osiem rodzin pod sobą, ile czasu spędza w tej rodzinie, bo to jest 
bardzo istotne – radna Lida. 
 
Dyrektor MGOPS podał, że w przypadku zatrudnienia asystentów rozważano zawarcie 
umowy zlecenia ale ostatecznie zdecydowano się na umowę o pracę, która jest według niego 
dożo bardziej wiążąca. System pracy, o którym mowa, ma charakter zadaniowy  
i tak naprawdę realizowany jest on zaledwie miesiąc. Wcześniej opracowano cała procedurę 
funkcjonowania programu i jest to gros dokumentów, z których tak na prawdę po miesiącu 
lub dwóch będzie mógł wnioskować, jak to faktycznie wygląda. W tej chwili asystenci 
przebywają w środowiskach nie do godz. 15:00 ale o każdej porze dnia. Mają obowiązek tak 
układać sobie dzień pracy, żeby odwiedzać rodzinę i rano i w południe,  
i wieczorem, by pracować z całą rodzina nie tylko np. z mamą w godzinach 
dopołudniowych. Nie jest natomiast w stanie odpowiedzieć ile godzin dziennie, to wypada – 
średnio dziennie nie może przekroczyć to osiem godzin, bo jakiegoś wskaźnika należy się 
trzymać. Czas przebywania uzależniony jest również od sytuacji danej rodziny. 

 
Radny Mariusz Wobszal  zapytał, co konkretnie robi asystent w rodzinie? 
 
Jest przede wszystkim tym, który ma wspomóc. Na pewno, na przykładzie jednego 
środowiska, mogę powiedzieć – nie jest służącą. Oczekiwania społeczeństwa są różne  
i mamy takie środowisko, gdzie np. pan zażyczył sobie, by być na godz. 9:00 zrobić zakupy, 
odprowadzić dziecko do przedszkola  i z przedszkola przyprowadzić. Poza tym dobrze 
byłoby, gdyby był ugotowany obiad i oczywiście w domu musi być czysto. Asystent jest do 
dyspozycji danej rodziny ale ma pomóc, ukierunkować i mobilizować. Zdarzają się ludzie 
roszczeniowi, którzy starają się wykorzystać taką ofertę, bo po co płacić za usługi 
opiekuńcze, skoro asystent przyjdzie i wszystko zrobi. Zakres spraw jest różny od pomocy 
w załatwianiu spraw urzędowych, poprzez odrabianie lekcji z dziećmi, pomoc w 
ugotowaniu obiadu, jak również uświadamianie tego, że ugotować obiad należy tak samo 
jak posłać dziecko do szkoły. Są to rzeczy, o których większość z nas nie myśli, bo są one 
normą, a rodziny, gdzie wysyłani są asystenci, muszą się tego uczyć. Tak to niestety 
funkcjonuje – mówił Dyrektor MGOPS.  
 
 
Radna Grażyna Sowińska chciała wiedzieć, jakie kwalifikacje posiadają osoby 
zatrudnione jako asystenci w rodzinach. Jej zdaniem osoby te powinny być dobrymi 
psychologami, by nie dać się wykorzystywać. Przeraziło ją bowiem to, że do takiej rodziny 
trafił asystent. Jeżeli jest to rodzina roszczeniowa, to chyba nie wymaga asystenta, a raczej 
decyzji urzędowej wymuszającej pewne działania. W jej mniemaniu asystent ma docierać 
do środowisk raczej niezaradnych.  
 
Dyrektor MGOPS wyjaśnił, że kwalifikacje określa stosowna ustawa. Mowa tu  
o wykształceniu pedagogicznym i w zależności od tego, czy jest to wykształcenie wyższe, 
czy średnie – odpowiedni staż pracy. Osoby zatrudnione jako asystencji w MGOPS 



9 
 

Więcbork mają wykształcenie wyższe. Jedna z tych osób pracowała wcześniej na 
stanowisku pokrewnym do asystenta rodziny, a jej obowiązki były zbieżne z tymi 
wykonywanymi obecnie. Przykład roszczeniowej rodziny, który podał odnosi się do 
środowiska dobrze znanego, które ujawnione rozwiałoby wszelkie wątpliwości. Generalnie 
jednak asystenci kierowani są do rodzin dysfunkcyjnych, gdzie występuje ewidentne 
zagrożenie tego, że dzieci mogą być odebrane rodzicom. Zadaniem OPS jest natomiast 
doprowadzenie do tego, by dzieci te pozostały w rodzinie. Dyrektor podzielił się również z 
radnymi informacją, która jest dla OPS budująca, a chodziło o jednego  
z podopiecznych – osobę bezdomną, która umieszczona była na okres zimowy  
w bydgoskim schronisku. Osoba ta wróciła odmieniona jeżeli chodzi o wygląd zewnętrzny i 
sposób myślenia. Pan ten od dwóch miesięcy, które przebywał w schronisku nie spożywał 
alkoholu, co potwierdzone zostało w rozmowie telefonicznej   
z pracownikami. Dyrektor podjął zatem decyzję, o  umieszczeniu tej osoby na kolejne dwa 
miesiące w schronisku ponieważ jest tam również prowadzona terapia. Wyraził nadzieję, że 
decyzja okaże się słuszna i pomimo tego, że będzie wiązało się to dla  MGOPS z 
wydatkowaniem pewnych środków, osoba ta wróci całkowicie odmieniona. 

 
Radna Lida powiedziała, że z racji prowadzenia placówek opiekuńczych w Więcborku  
i Małej Cerkwicy przeprowadzono wywiad dotyczący ilości asystentów przebywających  
w rodzinach dzieci pozostałych pod pieką obu placówek. Okazało się, że na sześć powiatów, 
z których pochodzą podopieczni, tylko gmina Więcbork i Sępólno ma asystentów rodzin, 
którzy są przydzieleni między innymi rodzinom dzieci przebywających w w/w domach 
dziecka. Wszystkie inne powiaty albo w ogóle nie mają zatrudnionych asystentów, a jeżeli 
mają to stwierdzają, że w takiej rodzinie asystenta być nie musi ponieważ dzieci są 
odpowiednio zabezpieczone.  
 
Radny Marian Kielich odniósł się do  wykazanych w materiałach kursach, w jakich  
uczestniczą klienci MGOPS. Stwierdził, że o ile dawanie możliwości szkolenia się tych 
osób jest według niego działaniem pozytywnym, o tyle organizowanie wyjazdów do opery, 
nad morze itp. jest nieco przesadzone. Uważał, że tym osobom nie można od razu dać 
wszystkiego tzn. stworzyć warunki by mogli się rozwinąć ale na resztę powinni zapracować 
sami. Są tu też możliwości zaoszczędzenia środków przez MGOPS. 
 
Radny Antczak zmieniając nieco temat dyskusji ubolewał nad tym, że  pracownicy socjalni 
MGOPS nie dotarli do środowiska, w którym ponownie doszło do tragedii, tym razem do 
próby samobójczej młodego chłopaka. 
 
Dyrektor MGOPS wytłumaczył, że jeżeli chodzi o wspomniane przez radnego wyjazdy 
integracyjne, to organizowane są one w ramach Projektu i są jednym z jego elementów pod 
nazwą „aktywna integracja”. Poza kursami, poza psychologiem i doradcą zawodowym 
stanowi nieodłączny element realizacji Projektu. W tym przypadku chodzi  
o taką grupę ludzi, która ma zupełnie inny tok rozumowania od powszechnie uznawanego,  
a integracja, o której mowa, jest czymś koniecznym – przyciągającym te osoby do 
współpracy. Umożliwienie ukończenia kursu na prawo jazdy, to nie wszystko ponieważ 
towarzyszy temu cały proces mający na celu skłonić daną osobę do jego ukończenia. Środki 
na ten cel nie mogą zostać wydane na żaden inny cel.  
Odnosząc się zaś do kwestii poruszonej przez radnego Antczaka, przyznał, że faktem jest to, 
że po raz kolejny doszło do takiej tragedii. Niemniej w jego mniemaniu MGOPS spełnił  
swoją funkcję i był obecny w tym środowisku zawsze wtedy, kiedy powinien. Jest to 
rodzina objęta wsparciem OPS i wcale nie miał tu na myśli pomocy materialne, którą 
rodzina dostaje. Pracownik socjalny wizytuje to środowisko od bardzo dawna, poza tym 
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skierowano tam również psychologa, z porad którego rodzina korzystała do pewnego 
momentu, uznając, że nie jest im to już potrzebne. Matka podpisała też stosowne 
oświadczenie, w którym zaznaczyła, że pomoc nie jest już potrzebna uznają, iż radzi sobie z 
sytuacją. Problem był przedmiotem analizy pracowników MGOPS i Dyrekcji, i stwierdzono, 
że zrobiono wszystko, co było w mocy Ośrodka w tym względzie. Są takie momenty, kiedy 
nic więcej nie da się zrobić, bo pracownicy OPS są wyganiani i nie chce ich się w danym 
środowisku. Zapewnił jednak, że MGOPS o tych rodzinach nie zapomniał / bo są to tak na 
prawdę dwie rodziny,  
w których dzieje się źle / i są one w gestii jego zainteresowania. 

 
Radny Ireneusz Balcer na wstępie podziękował Dyrektorowi za odpowiedź udzieloną 
przez MGOPS na jego pytanie zadane na którejś z wcześniejszych sesji. Powiedział 
również, że zdaje sobie sprawę z faktu, iż Ośrodek pracuje z trudna grupą społeczna ale 
najważniejsze, że są tego widoczne efekty.  Zapytał również, czy rodziny i osoby 
spełniające kryteria, otrzymują wsparcie finansowe całkowite lub częściowe odnośnie 
rachunków za energię elektryczną, wodę i wywóz nieczystości stałych i płynnych. 
 
Jeśli chodzi o energię elektryczną mogę stwierdzić, że zdarzają się takie przypadki. Co zaś 
do pozostałych, to nie kojarzę, by były takie rachunki płacone. Wiem, że w kilku 
przypadkach są nasze środki przekazywane na czynsz. Oczywiście jest mnóstwo wniosków 
ale gros z nich załatwianych jest negatywnie, bo rodziny zapłacą rachunek przynoszą do 
MGOPS i chcą uzyskać refundację. Czegoś takiego nie ma. Potrzeba została spełniona, a 
więc jej nie ma. Na pewno jest gros odmów jeżeli chodzi o tą kwestię – odpowiedział 
Dyrektor MGOPS.   
 
 
Ad. 8 – 9 Informację dotyczącą wykonania zadań planowanych na 2011 rok oraz założeń na 
2012 rok oraz wniosek Dyrektora Zakładu Gospodarki Komunalnej oraz wniosek   
w sprawie ustalenia wysokości taryf na 1m³ wody i ścieków przedstawił Dyrektor Zakładu 
Gospodarki Komunalnej w Więcborku p. Adam Kubiak. 
 
Informacja stanowi Załącznik Nr 2 i 3 do niniejszego Protokółu / do wglądu w biurze 
RM / 
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję.  
Zabierając glos jako pierwszy p. Kujawiak stwierdził, że z informacji wynika, iż 
rzeczywiście zrobiono dużo. Biorąc np. pod uwagę to co zrobiono w ostatnich latach – 125 
km sieci wodociągowej , budowę sieci kanalizacyjnych na Osiedlu Piastowskim, Osiedlu 
Słonecznym, ulicy Kościuszki, Strzeleckiej, Wodnej w Sypniewie itd. Można powiedzieć, 
że stworzenie bazy – frontu pracy dla ZGK, niewątpliwie nastąpiło. Odbyło się to przy 
udziale środków zewnętrznych unijnych i środków z budżetu Gminy Więcbork. Poza tym 
zawsze był zdania, że Zakładowi należy dać „wędkę”, a „ryby” ten  powinien łapać sam tzn. 
umiejętnie czerpać korzyści z tego, co zostało mu ofiarowane. Z tego jednak, co widzi, 
Spółce cały czas nie bardzo wychodzi z tym „łowieniem ryb”. Dziś na odcinku 125 km sieci 
wodociągowej jest 300 podłączeń/ na jednym km wychodzi 2,5 podłączenia /.  Uzbrojenie 
terenu leży w gestii Gminy i ta wywiązała się z tego budując sieć. Gdyby tego nie było, dziś 
pewnie środowiska wiejskie ganiłyby władze za bezczynność. Obecnie też rolnicy mając 
świadomość,  
że w każdej chwili mogą się podłączyć, nie spieszą się z tym korzystając póki co z własnych  
urządzeń wodnych i oszczędzają pieniądze. Sztuką zatem jest w tej sytuacji znalezienie 
sposobu, by umiejętnie, a przede wszystkim skutecznie, zachęcić potencjalnych odbiorców 
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do podłączania się do miejskiego wodociągu. W 2002 roku wody sprzedano 345.000 dziś 
sprzedaje się jej 341.000, a minęło 10 lat i doszło 125 km sieci wodociągowej.  Czy nie 
należałoby zastanowić się nad zmianą polityki firmy i nie zarabiać na podłączeniu w chwili 
kiedy już pojawi się zainteresowany zniechęcając przy tym wszystkich pozostałych, a lepiej 
może wykonać podłączenie po kosztach i zdobyć w ten sposób klienta. Są to rzeczy, które 
Zakład winien w najbliższym czasie pewne rzeczy przemyśleć i zastosować strategię, która 
da pełne, lepsze wykorzystanie wykonanych sieci. Podobnie rzecz ma się w przypadku 
ścieków  
i na tym polu jest sporo do zrobienia. Spółka nie powinna wzrostu kosztów za prąd  
i innych, regulować za pomocą systematycznego wzrostu stawek taryf ale poprzez 
zwiększoną ilość sprzedanej wody. Dodatkowym rozwiązaniem jest czerpanie korzyści  
z świadczenia usług sprzętem będącym na stanie Zakładu i tu podał przykład koparki, która 
obecnie nie będzie zaangażowana w prace inwestycyjne ZGK. Poza tym zakłady tego typu 
działające w ościennych gminach w swoich strukturach skupiają np. grupy remontowo – 
budowlane wykonujące prace na rzecz mieszkańców. 
 
W odpowiedzi Dyrektor  ZGK  zwrócił uwagę na fakt, że na przełomie lat 2006 - 2007 
nastąpił znaczny spadek sprzedaży wody, a obecnie z roku na rok tej wody sprzedawane jest  
coraz więcej. nie można zatem powiedzieć, że Zakład nic nie robi w kierunku zwiększenia 
sprzedaży.  Należy zdawać sobie sprawę z tego, że wodociągi wybudowane zostały na 
wsiach statystyki nie poprawią ponieważ ilość przyłączy na 1km jest znacznie niższa niż  
w środowiskach bardziej zaludnionych. Statystycznie  jedna rodzina w gminie zużywa 
100m³ wody. Zakład dotarł do wszystkich mieszkańców w obrębie nowo wybudowanych 
sieci ale nie może on zmusić żadnego z nich do podłączenia się do niej. Sama procedura 
podłączenia oparta jest na ustaleniach zainteresowanego z Kierownikiem ZGK tj. na 
podstawie wyliczonego kosztorysu i ustalonej kwoty. Jeżeli mieszkaniec decyduje się na 
tych warunkach na podłączenie, to będzie miał je wykonane. Kwota 2.500,00 zł za 
podłączenie, która krąży miedzy mieszkańcami gminy nie ma żadnego odzwierciedlania w 
wykonywanych dotąd przez ZGK podłączeniach. 
 
Kierownik ZGK p. Piotr Łukarski  potwierdził, że każdy zainteresowany podłączeniem 
pojawia się u niego, by określić wstępnie koszt wykonania zadania. W sytuacji, kiedy 
pojawią się osoby mniej zasobne proponuje się im częściowe wykonanie prac samodzielnie, 
a chodzi w głównej mierze o wykonanie wykopu w celu zaoszczędzenia środków na pracy 
koparki. Przejazd koparki jest droższy niż sama praca maszyny ponieważ zużywa ona 
bardzo dużo paliwa  i mocno niszczy się ogumienie. Usługi wod. – kan. jest osobnym 
działem i wchodzi  
w niego właśnie wykonywanie przyłączy. Za cały rok w tym dziale odnotowano zysku  
w kwocie 317,00 zł  z czego można jasno wnioskować, czy ZGK wykonuje tą usługę  
z zyskiem, czy też nie. Nie może być tez sytuacji, że ktoś sam sobie wykona przyłącze 
ponieważ te urządzenia przejmuje i obsługuje ZGK i nie może brać odpowiedzialności za 
źle wykonane przyłącze. Dlatego też zezwala się na samodzielne wykonanie wykopu pod 
nadzorem głębokości wykonania, by uniknąć sytuacji awaryjnych zimą / zamarzanie wody   
w zbyt płytko położonych rurach /. ZGK samo układa rury, czasami ogromne trudności 
sprawia pracownikom przekucie się przez fundament starego budownictwa na wsiach. Od 
2006 roku, kiedy zaczęto budowę wodociągów, zostało wykonane 464 przyłącza 
wodociągowe. 
 
Przewodniczący RM stwierdził, że chyba otrzymał w ZGK błędne informacje. 
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Pan Łukarski  zaprzeczył, tłumacząc, że Przewodniczący RM podawał informacje z innego 
przedziału lat.  
Przewodniczący RM uznał, że należy te informacje skonfrontować, bo według niego są 
poważne rozbieżności. 
 
Kontynuując Pan Łukarski podał przykład Puszczy, gdzie wybudowano 9 km wodociągu,  
a do tej pory  wykonano na życzenie jedynie cztery przyłącza. Na pytanie dlaczego nie 
podłączają się wszyscy, zadane podczas zebrania sołeckiego, otrzymano odpowiedź, że 
wszyscy wykonali renowację studni ponieśli w związku z tym koszty i bezcelowe byłoby 
wydawać teraz pieniądze na przyłącza wodociągowe, a konsekwencji płacić za wodę  
i abonament. 
 
Po wypowiedzi Kierownika ZGK, Przewodniczący RM próbował wyjaśnić niezgodności  
w ilości przyłączy podawanych przez p. Łukarskiego i tej, która otrzymał w materiałach  
z ZGK ale w tej materii nie udało się dojść do porozumienia.  
 
Radny Antczak zadał pytanie ile kosztuje wykonanie 20m przyłącza z wężem. Prosił  
o podanie konkretnej ceny. Poddał też w wątpliwość konieczność wiercenia dziur  
w fundamencie  przy wykonywaniu przyłącza. Zazwyczaj jest to przecież wykonywane pod 
fundamentem. 
 
Można zadać pytanie ile kosztuje samochód – można zapłacić za niego zapłacić 1.000,00 zł, 
ale może kosztować też 200.000,00 zł. jeżeli są płoty, ogródki, trawniki, nasady, to trzeba to 
wszystko omijać. Jeżeli podwórko wyłożone jest polbrukiem trzeba to wszystko ominąć, bo 
nie możemy ludziom dewastować terenu. Każde przyłącze kosztuje inaczej. Nie potrafię  
panu powiedzieć ile kosztuje standardowe przyłącze – mówił p. Łukarski. 
 
Chodziło o 20m zwykłej ziemi bez chodniczków. Ile to kosztuje? – radny Antczak. 
 
Na przykładzie ostatnio wykonanego siedmiometrowego przyłącza z całkowitą robocizną,  
w tym jazdą koparki i materiałem, wyniosło 800,00 z plus VAT – 1.050,00 zł – p. 
Łukarski. 
 
Dyrektor ZGK jeszcze raz powtórzył, że potencjalny zainteresowany przychodzi do ZGK, 
gdzie ustalany jest indywidualny kosztorys danego przyłącza z uwzględnieniem 
specyficznych warunków terenu, w jakich będzie ono wykonywane.  
 
Radny Mariusz Wobszal odniósł się do  stwierdzenia, że sto podłączeń, to 100m³ zużycia. 
100 m³ zużywa się w mieście ale na wsi, gdyby wykonać podłączenia do gospodarstw 
posiadających trzodę chlewną i bydło, to zużycie wyniosłoby co dwa miesiące ok. 300m³. 
bariera jest cena, która proponujecie. Dla rolnika przyłącze potrzebne jest do uzyskania 
zaświadczenia o wodzie określonej jakości do celów produkcji żywności. Potem rolnik ten 
korzysta z własnego hydroforu, żeby zaoszczędzić. Radny podał te przykład taryfy za wodę  
w miejscowości Kościan, gdzie po podwyżce wynosi ona 2,50 zł / 1m³ /, ścieków 3,56 zł,  
a abonament  na wodę i ścieki kosztuje 5,00 zł.  
 
Ja się posługuje statystyką. Przewodniczący RM mówił, że my mamy statystycznie pewne 
dane w zakładzie i podałem, że mamy statystycznie pewne wyliczenia w Zakładzie  
i powiedziałem że, statystycznie sprzedajemy na terenie Więcborka takie ilości wody. Na 
wsiach jest to porównywalne i tak to wychodzi. Proszę Państwa gospodarstw typowo 
produkcyjnych jest mniejszy procent niż tzw. gospodarstw zagrodowych, czy mniejszych 
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areałowi, które nie maja produkcji zwierzęcej. Jeżeli radny mówi, że w Kościanie woda jest 
po 2,50 zł, to jest to zależne od uwarunkowań zakładu, sytuacji, ilości sprzedanej wody i o 
nie ma pewnego przełożenia. Ja Panu zadałbym pytanie – jeżeli rolnik jest zdecydowany 
korzystać z własnej wody, a tylko u nas potrzebne jest mu zaświadczenie do Sanepidu, to 
jak ta woda będzie 1,00 zł to on też nie będzie z niej korzystał. Jeżeli chodzi o koszt wody, 
to  
w naszej gminie naprawdę nie zdzieramy z mieszkańców opłat nienależnych – mówił 
Dyrektor ZGK. 
 
Burmistrz Wi ęcborka poprosił, by radny Wobszal jeszcze raz podał nazwę miejscowości 
na która się powoływał i jakiej wielkości jest to gmina jeżeli chodzi o ilość mieszkańców. 
 
Kościan. Sam Kościan ok. 25.000 mieszkańców, ile ma cała gmina nie wiem – radny 
Wobszal.  
 
No tak ale koszty stałe rozkładają się na 25.000 mieszkańców, a nie 13.500 – stwierdził 
Burmistrz Wi ęcborka. 
 
Dyrektor ZGK podkreślił, że ustalone stawki nie pozostają w oderwaniu od tych 
proponowanych w ościennych gminach. Poza tym stawki kalkulowane są zgodnie z ustawą  
o zbiorowym zaopatrzeniu w wodę i zbiorowym odprowadzeniu ścieków oraz  
z Rozporządzeniem Ministra i pewne składowe należy w taryfach umieścić. Do tych 
największych kosztów należy podatek od nieruchomości, który w tym roku wzrósł o ponad 
150.000,00 zł. i amortyzacja o około 100.000,00 zł i te rzeczy Zakład zobowiązany jest 
wliczyć do taryfy. Gdyby nie powyższe taryfa na pewno byłaby na niższym poziomie. 
Dyrektor przedstawił również radnym zestawienie stawek taryf w gminie Więcbork  
w porównaniu z tymi ustalonymi w ościennych gminach: 
• Więcbork: woda – 3,41 zł; ścieki- 6,48 zł łącznie 9,89 zł 
• Sośno: woda – 3,63 zł; ścieki – 11,23 zł łącznie 15,86 zł 
• Sępólno: woda – 3,12 zł; ścieki – 6,84 zł łącznie 9,96 zł 
• Kamień Krajeński – woda – 3,69; ścieki – 6,98 zł łącznie 10,67 zł  
Podsumowując powyższe p. Kubiak stwierdził, że w naszym powiecie i tak będzie 
obowiązywała najniższa cena łączna za wodę i ścieki.  
W Bydgoszczy stawki te przedstawiają się następująco: woda – 5,71 zł, ścieki – 5,16 zł.  
Zatem miasto, które ma 382.000 mieszkańców ma cenę łączną za wodę i ścieki wyższą  
o prawie 2,00 zł. 
 
Przewodniczący RM uważał, że należy mocno wziąć pod uwagę, to iż abonament, który 
mocno poszedł w górę, powoduje, że ci zużywają niewiele wody / z reguły osoby samotne / 
płacą nie 3,40 zł za kubik, a 5,50 zł. 
 
Radny Szymon Grabinski wskazał, że od chwili, kiedy rozpoczął swoją pracę w Radzie 
Miejskiej mówiono, że nie ma być tak, że podwyższanie stawek za wodę i ścieki ma 
wyrównywać straty, jakie Spółka ma w dziale ciepłownictwa. Teraz stawka pozostaje na 
tym samym poziomie, a nawet wzrasta. Czy oznacza to, ze wówczas miał mylne informacje  
o tym, że z taryf pokrywane są niedobory w finansach ciepłownictwa, czy w tej chwili źle 
pojmuje te sprawy. Ponadto radny pytał, czy żółty samochód z napisem ZGK jest 
własnością ZGK, czy jest to samochód prywatny. 
 
Żółty samochód jest własnością ZGK – odpowiedział Dyrektor ZGK.   
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Jak to jest możliwe, żeby samochód ten w dwa dni wolne od pracy stał np. na posesji 
prywatnej i ludzie z niego korzystali, i wykonywali pracę. Wiem, że jest to temat 
niewygodny ale jakoś musicie Państwo ten samochód rozliczać jeżeli on jeździ i świadczy 
usługi. Chyba, że jest to praca zlecona przez ZGK – radny Grabinski. 
 
W dniu wczorajszym zaczęliśmy płukanie sieci w całym mieście. Jest to wykonywane 
dwukrotnie w ciągu roku – jesienią nie było bo szybko przyszła zima i w tej chwili odbywa 
się to w nocy, zaczynają panowie o godz. 22:00 i w tej chwili ten samochód stoi na posesji 
prywatnej, a o godz. 22:00 dwaj pracownicy wykonują płukanie sieci – p. Łukarski. 
 
 
Radny Grabinski doprecyzował lokalizację stacjonowania samochodu wskazując na ulicę 
Strzelecką przy domkach letniskowych. 
 
Pan Łukarski  powiedział, że ta lokalizacja wskazuje na to, że pracownicy byli na 
usuwaniu awarii, ponieważ samochód garażowany jest na stacji wodociągowej. W ostatni 
weekend zgłoszone zostały przez wczasowiczów posiadających swoje domki w Więcborku 
dwie awarie. Pracownicy dokonywali wymiany dwóch wodomierzy za które zostaną 
wystawione rachunki. 
 
Radny Waldemar Kuszewski skupił się na analizie zadań zrealizowanych w roku 2011 
i planowanych na 2012 rok oraz analizie wyników osiągniętych przez  Spółkę  
w poszczególnych działach. Radny zwrócił uwagę na zakup dwóch pomp głębinowych na 
stację wodociągową, które miały ograniczyć zużycie energii. Koszt urządzeń wyniósł 
15.040,00 zł, pytanie w jakim czasie Dyrektor przewiduje zwrot poniesionych na ten cel 
nakładów. W 2011 roku Spółka planowała instalację monitoringu na oczyszczalni ścieków 
do obsługi  przepompowni centralnej ale ostatecznie inwestycji tej nie zrealizowano. 
Decyzja ta, jak widać z informacji opłaciła się ponieważ w 2011 na ten cel planowano 
12.000,00 zł natomiast w roku 2012 koszt ten ujęty został w kwocie 2.000,00 zł. W tym 
przypadku należy pogratulować wyczucia. Kolejne pytanie radnego dotyczyło remontu 
kotłów ciepłowniczych na biomasę w tym wymiany okładzin ceramicznych. W roku  2011 
mowa jest  
o kwocie1.486,00 zł, a w roku 2012 koszt ten wykazuje się na3.500,00 zł. Z czego, zatem 
wynikają różnice w zaangażowanych kwotach? – ile wykonano w 2011?, a ile planowane 
jest na 2012 rok. Pozostając w temacie ciepłownictwa, a konkretnie stratach w tym dziale 
ubolewał, że zagadnienie, które przewija się już przynajmniej przez dwie kadencje  w czasie 
pełnienia przez niego funkcji radnego, pomimo zapewnień, że takie, czy inne zabiegi 
uzdrowią sytuację, nadal pozostaje aktualne. Przyspieszenie wymiany okładzin 
ceramicznych spowodowane jest tym, że w kotłowni nie pali się słomą tylko alternatywnymi 
nośnikami ciepła, a kotły przystosowane są raczej spalania słomy. Radny nie był pewny, czy 
przy kwocie straty rzędu 130.000,00 zł można myśleć o jakichkolwiek inwestycjach w tym 
właśnie dziale ale pytał, czy ktokolwiek przeprowadzał analizę w kierunku oszczędności, 
jakie może dać zamontowanie zaworów termostatycznych i wpływu tej inwestycji na wynik 
osiągany  
w tym dziale.  W chwili obecnej niezależnie od pogody i tego, czy blok pobiera energię 
cieplną czy też nie, kotłownia ją produkuje. Zawór termostatyczny w chwili, kiedy akurat 
nie ma zapotrzebowania i temperatura na zewnątrz jest odpowiednio wysoka, odcina 
przepływ ciepła i nie ma potrzeby produkowania „pustych gigadżuli”.  
Dodatkowo radny poruszył temat wywozu nieczystości płynnych, dziale w którym od kilku 
lat ZGK odnotowuje straty. Na rynku funkcjonują podmioty prywatne świadczące w tym 
zakresie usługi i można przypuszczać, że oni nie mogą pozwolić sobie na to, by w  danym 
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roku ponieść na tym straty. W 2009 roku starta na wywozie nieczystości płynnych wyniosła 
-  10.792,00 zł, w 2010r. – 15.862,00 zł, w 2011r. – 19.915,00 zł. Być może rozwiązaniem  
byłoby zaniechanie świadczenia tej usługi przez ZGK i przekazać to osobom prywatnym. 
Zakład nie będzie miał strat, a prywatni przedsiębiorcy prawdopodobnie jeszcze na tym 
zarobią. 
Kończąc radny odniósł się także do wykazywanego w bilansie zysku w latach 2009 – 2011  
i wysokości odprowadzonego w tym czasie podatku. Pan Kuszewski stwierdził, że wartość 
tego podatku ten mógłby zostać w firmie, gdyby np. środki te zostały przeznaczone na 
zakup materiałów, na planowane drobne inwestycje z wykonawstwem następnego roku.  
 
 
Główna Księgowa ZGK p. Grażyna Kamińska przypomniała, że w roku 2011 ZGK 
wykonał ogromna inwestycje na prawie 2.143.000,00 zł, głównie przy pomocy finansowej 
pochodzącej z Urzędu Marszałkowskiego. Chcąc pozyskać te środki Zakład nie mógł nie 
wykazywać żadnych zysków. Przedsiębiorstwo musi być rentowne nie tylko po to, by 
uzyskać środki unijne ale również  po to, aby móc pozyskać jakikolwiek kredyt. Jeżeli zysk 
nawet niewielki nie zostanie wykazany, Zakład nie posiada automatycznie zdolności 
kredytowej. Jeżeli zatem w przyszłości Zakład chce dokonywać jakichkolwiek inwestycji 
musi ten zysk wykazywać. Całkowicie na „O”  też nie da się tego określić, bo rachunki 
wykonywane są na początek stycznia, a trudno określić w grudniu jakie będzie zużycie 
wody. 
Dopiero ok. 20 stycznia wiadomo ile wynosi sprzedaż za grudzień. Zapewniła, że dla 
przejrzystości funkcjonowania  i bezpieczeństwa Spółki dobrze jest niewielki zysk 
wykazywać. Jest on przekazywany na fundusz rezerwowy i kiedy pojawią się trudne czasy 
Zakład będzie z tych środków korzystał.  
 
Dyrektor ZGK  podejmując temat ciepłownictwa zaznaczył, że niezależnie od materiału 
stanowiącego źródło wytwarzania ciepła, okładziny ceramiczne w kotłach grzewczych 
zużywają się systematycznie i systematycznie trzeba dokonywać ich wymiany. Zmienia się 
jedynie ilość wymienianych okładzin i w każdym roku może być ona inna – mniejsza lub 
większa. Zwrócił też uwagę, że mniejsza kwota dotyczyła wymiany samych okładzin 
natomiast 3.500,00 zł zaplanowane w roku bieżącym ujmuje wymianę okładzin oraz 
dodatkowo remont pieca. Jeżeli chodzi o instalacje monitoringu na przepompowni ścieków, 
to żeby założyć tam pełny monitoring należałoby wydać 60.000,00 zł. Przez dwa lata Zakład 
próbował wykonać, to za 12.000,00 zł, żeby mieć jedynie wizualizację tzn. podgląd na 
zachowywanie się i parametry. Poprzedni monitoring odbywał się na podstawie sond 
hydrostatycznych,  w tym roku zamontowano tam tzw. monitoring „po sygnale”. Oznacza 
to, że po telefonie  MGSM, podaje sytuację na stacji. Jeżeli system sprawdzi się na 
przepompowni centralnej Zakład będzie starł się zamontować takie urządzenia na 
przepompowniach przesyłowych.  
 
Pan Łukarski ustosunkował się do pozostałych pytań radnego Kuszewskiego. Zaczął od 
tego, że pompy głębinowe wymieniono na te o mniejszej mocy i wielkości. Wydajność ich 
jest podobna ale posiadają mniejszą moc energetyczna z 15 KW na 12 KW  z uwagi na inny 
system podawania wody – system dwustopniowy. Wysokość i ilość wody potrzebna jest do 
napełnienia zbiorników retencyjnych, w których jest magazynowana, skąd rozdziela ją 
zestaw hydroforowy. Zakupione pompy są w dwóch studniach głównych, które bez przerwy 
podają wodę. Jedna ma godziny przestoju druga zaś pracuje bez przerwy. Oszczędność jest 
spora – 3KW z jednej pompy na godzinę i 1,5 KW z drugiej na godzinę. Co zaś do 
wspomnianych zaworów termoregulacyjnych, to dokumentacja na ich montaż jest gotowa 
od czterech lat.  



16 
 

W 2008 roku koszt jednego węzła oscylował w granicach 4.000,00 zł – 5.000,00 zł. netto, 
razy dwanaście budynków daje kwotę 60.000,00 zł. W związku z tym, ze to ciepłownictwo 
tak kuleje i „jedzie” po kosztach, a te nie pozwalają na wykonanie tej pracy, ta inwestycja 
musi poczekać. Wykonywane są za to inne sprawy regulacyjne. Całe Osiedle BoWiD 
zasilane jest z sieci i jedynie piony cyrkulacyjne, które są w klatkach schodowych trochę 
grzeją ale dają też ciepło i komfort zabezpieczając przeciw wilgoci i rozwojowi grzyba. Nie 
ma też możliwości, by w momencie, kiedy jest kilka dni ciepłych całkowicie wygasić kotły, 
bo ponowny rozruch, to dodatkowe pieniądze, dlatego też ta gorąca woda musi krążyć. 
Niewątpliwe jednak w momencie, kiedy robi się cieplej zmniejszane są parametry  
i utrzymywane jest minimum do podgrzania wody. Obiecał, ze kiedy warunki finansowe 
pozwolą na zmodernizowanie tych węzłów i założyć automatykę, to na pewno zostanie to 
zrobione. 
 
Przewodniczący RM uznał, ze porównywanie ceny za ścieki z Sępólnem jest trochę 
„ryzykowne” ponieważ w gminie Więcbork zrzut ścieków, to 3,90 zł, a wywóz od 8,00 zł – 
11,00 zł. Doliczając do 8,00 zł - 4,00 zł   daje 12,00 zł, a do 11,00 – 15,00 zł. U nas jeden 
kubik ścieków dowożonych kosztuje 12,00 zł- 15,00 zł. W Sępólnie przyjeżdżają na telefon  
i wywożą. Ścieki kanalizacyjne są obciążone w Sępólnie pewnymi kosztami związanymi  
z odbiorem ścieków dowożonych ze wsi.  
 
Panie przewodniczący, ja nie robię tego wybiórczo, ja przedstawiam sytuację taką, jaka ona 
jest – Dyrektor ZGK.   
 
Nie zaprzeczy Pan jednak Panie Dyrektorze, że u nas 3,90 zł to jest zrzut, natomiast wywóz 
leży w gestii mieszkańca i kosztuje od 8,00 do 11,00 zł plus do tych kwot 3,90 zł. musi pan 
przyznać, że to są realne sprawy – Przewodniczący RM. 
 
Radny Kuszewski przypomniał, że nie otrzymał odpowiedzi na pytanie dotyczące wywozu 
nieczystości płynnych. Przy okazji zadał też inne pytanie, dotyczące podłączenia 
mieszkańca z osiedla Słonecznego. Chciał wiedzieć, czy w tym przypadku samo 
podłączenie i koszty  
z tym związane zostały już wyjaśnione i uregulowane. 
 
Właśnie o tym przypadku wcześniej mówiłem – Dyrektor ZGK. Dział wywozu 
nieczystości płynnych i czyszczalnia ścieków są to dwie odrębne sprawy.  Natomiast 
wszystkie awarie, które usuwamy być może są umieszczone w tym wywozie nieczystości 
ciekłych. Od tego roku zweryfikujemy to, czyli te wszystkie koszty związane z usuwaniem 
awarii będą wykazywane oddzielnie. Bardzo dużo odnotowujemy przypadków zapchania 
sieci – dodał Dyrektor ZGK.  
 
 
Pytanie dlaczego te kanalizacje się tak zapychają – radny Antczak. 
 
Mamy kanalizacje grawitacyjne, które mają po 50 lat. Są to rury kamionkowe, cementowe, 
wszystko jest obklejone. Taką mamy infrastrukturę Proszę Państwa. My to przejęliśmy i to 
obsługujemy. Częste awarie odnotowujemy na Osiedlu BoWiD, teraz może zdarza się to 
rzadziej, bo porobiono pewne rzeczy ale w roku ubiegłym było tego sporo – Dyrektor 
ZGK. 
 
Pytanie, czy te awarie nie powinny być w kwestii oczyszczalni ścieków, bo tam jest przecież 
cala infrastruktura umieszczona i moim zdaniem te awarie powinny się znaleźć właśnie w 
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tym dziale, a przynajmniej koszty z tym związane – radny Kuszewski. Z uwagi na to, że 
radny cały czas zastanawiał się, czy wywóz nieczystości jest dla Spółki działalnością 
dochodową, czy tez nie, poprosił, by Zakład w najbliższym czasie przeanalizował okres 
ostatnich trzech lat  / 2009, 2010, 2011 / tej działalności i sprawdził, czy rzeczywiście 
odnotowywano tam zysk, czy stratę. 
Mam obawy, że z tego dochodu raczej mieć nie będziemy. Jesteśmy firmą komunalną, która 
powołał Burmistrz do wykonywania określonych zadań. Są miejscowości oddalone od 
Więcborka i mimo, że naliczamy również za dodatkowe kilometry, to niestety… Posesje są 
wyposażone w takie urządzenia, jakie są  - szambo ma pojemność 1,5m³ i trzeba jechać to 
wywieźć. My mamy Proszę Państwa ceny na poziomie bodajże 9,00 zł za wywiezienie 1m³  
w innych miejscowościach jest różnie. Podmioty prywatne maja cenę na tym samym 
poziomie nie niższą – rynek się ukształtował i ceny są podobne. Muszę jednak państwu 
powiedzieć , że jeżeli do podmiotu prywatnego zadzwoni ktoś z Pęperzyna, to podmiot ten 
nie pojedzie i usługi tej nie wykona mówiąc, że mu się to nie opłaca. ZGK natomiast na 
dzień dzisiejszy takich sytuacji nie odmawia, chyba że w grę wchodzi kwestia rozliczeń 
finansowych. Żeby ta usługa się zbilansowała / przywiezienie od 1m³ – 4m³ / Zakład 
powinien te opłaty stosować rzędu 12,00 zł – 15,00 zł, a stosuje jednakowe dla wszystkich 
mieszkańców. Niemniej sugestia Pana radnego, by przeanalizować te sprawy zostanie 
uwzględniona – mówił Dyrektor ZGK. 
 
Radny Ireneusz Balcer na wstępie swojej wypowiedzi zaznaczył, że nie chciałby  być 
odbierany, jako obrońca ZGK ale uważa, że gdyby sytuacja na rynku była bardzo prosta  
i nieskomplikowana, i wszyscy na wszystkim mogli zarabiać byłby tutaj „drugi Kuwejt”. 
Wszyscy jednak doskonale zdają sobie sprawę, że zarobić w tych realiach rynku nie jest 
sprawa prostą. Co zaś do tych wspomnianych „wędek”, to sam jest wędkarzem i to, że 
będzie miał tych wędek jedną, czy dziesięć nie oznacza, iż na każdą z tych dziecięciu wędek 
złapie suma. Znając nasze realia wie się, że z reguły łapie się .płotki, które nie przynoszą 
oczekiwanych efekt, a sama wędka zwraca się w nieskończoność. Z kolei ten kto ma własna 
studnię zawsze będzie korzystał z jej zasobności, bo tą wodę ma za darmo. Radny 
wnioskował też do Dyrektora ZGK, by z ceny podłączenia wyłączono koszt usługi 
świadczonej przez koparkę. Niech klient decyduje, czy wykopie rów sam, czy wynajmie do 
tego celu koparkę ZGK, bądź inną. 
 
Radny Wobszal  zabrał głos w temacie strat odnotowanych przez Zakład w roku ubiegłym. 
Wiadomo, że na taki stan rzeczy złożył się wzrost cen materiału opałowego i zmiana jego ze 
słomy na drewno. Zapytał jak w tym roku ZGHK jest przygotowane, by uniknąć strat. 
Obecnie odnotowywany jest stan klęski jeżeli chodzi o zboża ozime, zatem można 
przypuszczać, że nie będzie możliwości zakupu słomy i trzeba będzie zakupywać droższe 
paliwo. Jak zatem ta sytuacja będzie się miała do chociażby wyjścia tym dziale przez Zakład 
na „0”. Wracając zaś do analizy stawek taryf na wodę i ścieki, zauważył, ze nie potwierdza 
się teza, że im większe miasto tym niższe stawki za ścieki. Miasto Bydgoszcz ma stawkę 
12,00 zł na ścieki, a i Chojnice mają drożej. Był zdania, że na wysokość stawek wpływ ma 
gospodarność  kosztami. 
 
Dziękuję radnemu za głos poparcia. Radny mówił, że przy gospodarności ta cena jest niższa. 
Cieszę się, że nasza stawka jest niższa niż w Bydgoszczy – Dyrektor ZGK. 
 
Chcecie podnieć o 10% stawkę na wodę. Podam przykład z „własnego podwórka” – 
„WIZAMOR” jaki jest, taki jest pracuje i tak samo wzrasta dla niego cena energii  
i materiałów ale ceny wyrobów gotowych tej Firmy wzrosły góra o 1% - radny Wobszal. 
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Radny Kuszewski stwierdził, że od wielu lat Przewodniczący wspomina, że są wodociągi, 
jest kanalizacja, ZGK „ma wędkę” nie jest mu łatwo, stara się teoretycznie bilansować ta 
działalność ale może trzeba się zastanowić, czy do tej „wędki”, którą ZGK otrzymało nie 
brakuje „robaka”. 
 
Radny Wilczyński dociekał, czy przedstawiciel ZGK uczestniczy w zebraniach wiejskich  
i zachęca mieszkańców wsi do podłączania się do wybudowanych instalacji 
wodociągowych. Na zebraniu Samorządu Mieszkańców Więcborka nie było o tym mowy, 
nie wie tez, czy  
w ogóle ktoś z pracowników Spółki w tym posiedzeniu uczestniczył.  
 
Na każdym zebraniu wiejskim, na którym ja bywam zachęcam do korzystania z naszych 
usług, zachęcam do podłączeń kanalizacyjnych i wodociągowych. To robimy panie radny. 
Jeżeli chodzi o spotkanie w Więcborku, to akurat miałem wyjazd i nie mogłem w nim 
uczestniczyć, a na spotkania wiejskie, kiedy ja  nie mogę być, jeździ kierownik bądź 
pracownik, który się ta działalności w naszej firmie zajmuje – Dyrektor ZGK.   
 
Rozumiem, ze dyrektor wszędzie nie może być stąd moje pytanie, czy na każdym zebraniu 
wiejskim jest przedstawiciel tego Zakładu – radny Wilczyński. 
 
Na ogół tak – Dyrektor ZGK. 
 
Dobrze byłoby, gdyby byli na wszystkich – radny Wilczyński. 
 
Dyrektor ZGK podał też, że na zebraniu, które odbyło się w Górowatkach, Puszczy i 
Wituni poproszono go o przedstawienie nowych stawek za wodę i ścieki. Po przedłożeniu 
tej informacji nie usłyszał żadnych głosów sprzeciwu, więc za pocieszające należy uznać to, 
że społeczeństwo pośrednio z tymi stawkami się zgadza. 
 
Radny Andrzej Wenda powiedział, że z części głosów, jakie padają w dyskusji wnioskuje, 
iż na złą kondycję finansową Zakładu albo wszelkich podwyżek rzutuje zbyt mała sprzedaż 
wody na wsi i mało się tam odbiera ścieków. Wodociągi liczy się na wsiach w setkach 
kilometrach porozrzucanych po wsiach,  rolnicy oczywiście „kombinują” nie kupują wody  
i nie sprzedają ścieków. Być może taka sytuacja po części ma miejsce ale należy też głośno 
powiedzieć, że społeczeństwo zamieszkujące gminę nie należy do tych zamożnych i póki co 
jest oszczędne. Niewątpliwie jednak ustawodawca narzuca na producentów żywności 
obowiązek posiadania odpowiednich zaświadczeń dotyczących jakości wody, zatem z 
czasem na wsiach podłączeń tych będzie więcej. Na razie dla celów uzyskania 
odpowiedniego zaświadczenia rolnicy dokonują podłączeń ale nie kupują wody bo są to dla 
nich potężne koszty. Inwestują w inne źródła – studnie głębinowe, by uniknąć tych kosztów. 
Proponowane na dziś skalkulowane przez ZGK stawki są zdaniem radnych zbyt wysokie. 
Istnieje pojecie inflacji, które wskazuje na wzrost rzędu 3% – 4% i to ewentualnie byłby 
wzrost możliwy do zaakceptowania ale cokolwiek więcej przeraża konsumenta. Natomiast 
fakt, że radni proponują pewne inne rozwiązania ma na celu pomoc firmie w uzyskaniu 
bilansu „na plusie”. 
 
Panie Radny, wskaźnik wzrost cen  usług konsumpcyjnych od grudnia 2011 roku w 
stosunku do grudnia 2010 był w wysokości 4,3% - 4,6 %- różnie źródła to podają. My jeśli 
posługujemy się wskaźnikami, to cenę wody podnosimy na poziomie 10% , cenę ścieków na 
poziomie 4% . tak jak powiedziałem na początku, pewne rzeczy w tej kalkulacji musimy 
uwzględnić, to jest nieuniknione. Jeżeli podatek i amortyzacja wzrastają nam o 250.000,00 
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zł w przełożeniu do łącznej sprzedaży wody i ścieków, gdzie sprzedajemy na poziomie 208 
tys. m³ i 340 tys. m³, co czyni 540m³, to łatwo sobie obliczyć, ze te 250.000 przekłada się na  
0,40 zł. cenę wody podnosimy o 0,31 zł, a cenę ścieków o 0,25 zł. To są koszty, które my 
musimy w tym naliczeniu uwzględnić i później zapłacić ten podatek -  mówił Dyrektor 
ZGK. 
 
Trochę zastanawiam się nad jednym, dyskutujemy na ten temat długo i na jednej i drugiej 
komisji w tej chwili również temat przerabiamy i stanowisko Zakładu można odczytać 
„wszystko, co robimy, robimy dobrze, nic nie możemy zmienić”, czyli hasło końcowe 
podsumowujące brzmi „dziś jest źle, jurto będzie gorzej” – Przewodniczący RM. 
 
Radny Wilczyński zgłosił uwagę odnośnie stawki abonamentowej. W roku ubiegłym 
abonament został dopiero wprowadzony, a w tym roku już się go podnosi.  Czym taka 
decyzja jest spowodowana? 
 
Dyrektor ZGK  w odpowiedzi na stwierdzenie Przewodniczącego RM przekonywał, że 
Zakład nie stoi na stanowisku, iż wszystko robi najlepiej – Zakład stara się robić wszystko 
jak najlepiej. Każde uwagi ze strony radnych są dla ZGK cenne i będą one brane pod uwagę. 
Cyt.: „Nie jesteśmy uparci, jesteśmy skłonni do współpracy” – koniec cytatu.  
 
A mnie się wydaje, że uwagi radnych zmierzają do jednego „mów do mnie jeszcze” – 
Przewodniczący RM. 
 
Radny Kuszewski odwołując się do przeprowadzonej przez siebie analizy sprawozdania 
załączonego do wniosku w sprawie stawek taryf nawiązał do często podawanej przez ZGK  
wielkości zobowiązań, jakie AZK miało wobec Zakładu. Z zestawień, jakie otrzymali radni 
wynika, że w roku 2010 w stosunku do roku 2009 zadłużenie w AZK wzrosło o 83.397,00 
zł, natomiast ZGK tych samych należności / wyłączając Spółdzielnię, gdzie jest faktura 
bieżąca/ odnotowało na kwotę 74.553,00 zł. Zatem problem ściągalności nie dotyczy tylko 
AZK ale również ZGK. Ponadto w tabeli sald, zobowiązań i rezerw wg stanu na dzień 31 
grudnia 2009r. i 31 grudnia 2010r. / sama tabela zawiera błąd w roku, bo podawany jest rok 
2008  
i 2009 / , odnośnie roku 2009 w pozycji „nie spłacone kredyty i pożyczki” widnieje kwota 
20.000,00 zł i na koniec 2011r. kwota ta jest dokładnie taka sama. Pytanie z czego to wynika 
– czy z tego, że nie dokonywano spłaty?, czy jest to po prostu błąd? Inna rzeczą, na którą 
radny zwrócił uwagę, a wcześniej nie była ona podnoszona, była pozycja ujęta w tabeli Nr 1  
dotycząca wynagrodzeń z narzutami. W roku 2010 wykonanie tej pozycji zamknęło się  
w kwocie 362.292,00 zł, w 2011 roku plan tej pozycji wynosił 401.624,00 zł tj. o 40.000,00 
zł więcej, wykonanie za rok 2011 wyniosło 440.000,00 zł. Oznacza to, że w stosunku do 
wykonania z roku 2010 nastąpił wzrost wydatków na wynagrodzenia o 80.000,00 zł. To też 
jest kwestia do wyjaśnienia, a zarazem jedna z tych rzeczy, które nie pozwolą radnemu 
zagłosować  za zatwierdzeniem stawek. Drugą z takich rzeczy jest planowana przez Zakład 
podwyżka opłat abonamentowych, które wzrastają w największym stopniu – o 29 % i 17% 
tzn. opłaty, których odbiorca nie jest w stanie uniknąć, chociażby nie wiadomo jak chciał 
oszczędzać. 
 
W roku 2011 przy składaniu wniosku na taryfy w proponowanej podwyżce zakładano 
wzrost zatrudnienia w dziale wodociągi. Po prostu do tej pory obsługiwały ten dział trzy 
osoby,  
a powinno być pięć osób. W ubiegłym roku zatrudniliśmy czwartą osobę.  Na zastępstwo, na 
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czas urlopów zatrudniony jest pan na umowę zlecenie i w chwili obecnej zatrudnienie to 
wynosi 4,5 etatu łącznie z tym panem – Dyrektor ZGK.    
 
Część wyjaśnień dotyczącą wskazanych przez radnego Kuszewskiego cyfr złożyła 
Księgowa ZGK. Rozpoczęła od tego, że chcąc przyjrzeć się wskaźnikowi ściągalności 
należy  przyjrzeć się również przychodom netto ze sprzedaży produktów, a te wzrosły w 
2010 – 2011  
ok. 300.000,00 zł. Poza tym wzrost nastąpił ale była o tym mowa w związku z przejściem 
AZK i kwotą 270.000,00 zł. Tu skierowała „ukłon” w stronę  p. Skarbnik, o przekazanie 
części środków do ZGK. Kontynuując mówiła, że bardzo dużą sprzedaż zanotowało ZGK  
w miesiącu grudniu na kwotę prawie 460.000,00 zł, dodając 270.000,00 zł mamy 
700.000,00 zł. Zaległość jest w granicach 400.000,00 zł, a to jest sprzedaż miesięczna, góra 
dwumiesięczna. Mając na uwadze to, że termin płatności wynosi 21 dni, to środki te spłyną 
nieco później. Co zaś do powtarzającej się kwoty  spłaty należności, to chodzi  
tu o zobowiązania krótkoterminowe, a te są do 1 roku. Kwota ta co roku jest taka sama, bo 
to jest roczna spłata kredytu. Podzielony on musi zostać na krótkoterminowe i 
długoterminowe, dlatego też kwota ta się powtarzała. Natomiast wzrost wynagrodzeń, to 
efekt zatrudnienia, który umożliwi pełne wykorzystanie urlopów przez pozostałych 
pracowników. Poza tym nastąpił wybór nowego Dyrektora, a poprzedni przesunięty został 
na stację wodociągową. Zapewniła, że wzrost wynagrodzeń nie był spowodowany regulacją 
– podwyżką wynagrodzeń. Jeżeli był jakikolwiek wzrost to dotyczył on jedynie tych 
wynikających  
z przepisów prawnych np. w zakresie dodatku szkodliwego,  dodatku nocnego, wzrostu 
najniższego wynagrodzenia itp. 
 
 
Przewodniczący RM zamknął dyskusję. 
 
 
Opinia Komisji Bud żetu i Finansów – negatywna / niejedno głośnie / 
 
Opinia Komisji Rolnictwa /…/ - negatywna 
 
Na sali 12 radnych 
 
 

Za przyj ęciem stawek taryf głosował - 1 radny 
Przeciwnych     - 5 radnych 
Wstrzymało się od głosu   - 6 radnych 

 
 
 
Ad. 10 Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia dopłat do ceny ścieków dla osób 
fizycznych nie prowadzących działalności gospodarczej posiadających zbiorniki 
bezodpływowe oraz nie mających możliwości podłączenia do sieci kanalizacyjnej 
przedstawił Kierownik Referatu UM p. Tomasz Fifielski. 
 
Kwotę dopłaty do wywozy nieczystości określonych w przedmiotowym projekcie uchwały 
ustalono na poziomie 3,64 zł za 1m³ ścieków. Dopłata przekazywana będzie na rzecz ZGK 
w Więcborku,  pochodzić będzie z budżetu Gminy Więcbork.  
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Opinia Komisji Bud żetu i Finansów – pozytywna 
 
Opinia Komisji Rolnictwa /…/ - pozytywna 
 
Uwag ze strony radnych nie było. 
 
Na sali 12 radnych 
 

Za przyj ęciem uchwały głosowało - 11 radnych 
Wstrzymał się od głosu  - 1 radny 

 
 
Ad. 11-12 Projekty uchwał dotyczące gospodarowania mieniem Gminy przedstawił 
Kierownik referatu UM p. Michał Bąk. 
 
a) W sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości położonych  

w Więcborku. 
 
Projekt uchwały obejmuje sprzedaż trzech działek budowlanych objętych Miejscowym 
Planem Zagospodarowania Przestrzennego, które położone są na Osiedlu Piastowskim  
w Więcborku. Z wnioskiem o ich sprzedaż wystąpiła osoba fizyczna – p. Kamil Dix.  
Sprzedaż nieruchomości przewidziana jest w drodze przetargu ustnego nieograniczonego. 
Przyjęcie uchwały umożliwi podjęcie dalszych kroków proceduralnych umożliwiających 
sprzedaż działek tj. złożenia stosownego wniosku u rzeczoznawcy, celem dokonania 
wyceny nieruchomości.  
 
Opinia Komisji Rolnictwa /…/ - pozytywna 
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję. 
 
Radny Waldemar Kuszewski zapytał czy sprzedaż działek nastąpi w trzech odrębnych 
przetargach. 
 
Tak. Każda z tych działek jest odrębna nieruchomością i na każdej z nich można postawić 
jeden wolnostojący budynek mieszkalny – odpowiedział p. Bąk. 
 
Przewodniczący RM zamknął dyskusję. 
 
 

Uchwałę podjęto jednogłośnie 
 
 
b) W sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości przez Gminę Więcbork. 
 
 
Projekt dotyczy trzech nieruchomości. Dwie z nich położone są w Puszczy, jedna  
w Dalkowie. Celem nabycie jest uregulowanie prawne dróg dojazdowych usytuowanych na 
terenie gminy Więcbork. Dwie pierwsze działki są zagospodarowane jako droga utwardzona 
asfaltem. Wniosek w tej sprawie złożyli: p. Olejnik i p. Migawa i w tej sprawie również 
pozytywna opinia Rady Sołeckiej. W przypadku działki w Dalkowie chodzi o uregulowanie 
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prawne skrzyżowania drogi – części drogi użytkowanej przez rolników. Z wnioskiem w tej 
sprawie wystąpił p. Cieślik. 
 
Opinia Komisji Rolnictwa /…/ - pozytywna 
 
Radni nie wnieśli uwag 
 

Uchwałę podjęto jednogłośnie 
Ad. 13 Projekt uchwały w sprawie wyodrębnienia Funduszu Sołeckiego na 2013 omówiła  
p. Alina Kruk. 
 
Pani Kruk zanim przeszła do części merytorycznej, jako nowo wybrana Skarbnik Gminy 
przywitała się ze wszystkimi obecnymi, zaznaczając że  jest to jej pierwsze wystąpienie na 
sesji i zdaje sobie sprawę z tego, że ciężko będzie jej dorównać poprzednikowi. Będzie się 
jednak bardzo, bardzo starała sprostać temu zadaniu. 
Przechodząc do treści projektu uchwały przekazała kilka słów dotyczących przebiegu 
realizacji funduszu sołeckiego. Fundusz ten funkcjonuje w gminie od roku 2010. W roku 
tym w ramach funduszu Gmina wydatkowała ponad 238.000,00 zł. Zaletą Funduszu jest 
możliwość ubiegania się o częściowy zwrot poniesionych kosztów po zakończeniu danego 
roku budżetowego. Złożony wniosek opiewał na wielkość 30% poniesionych kosztów i 
udało się odzyskać ponad 71.000,00 zł zwrotu.  W kolejnym roku zrealizowano wydatki na 
kwotę ponad 272.000,00 zł, a przy utrzymaniu 30% progu zwrotu można domniemywać, że 
odzyskane środki wyniosą ponad 81.000,00 zł.  
 
Opinia Komisji Bud żetu i Finansów – pozytywna 
 
Projekt nie wywołał dyskusji radnych  
 

Uchwałę podjęto jednogłośnie 
 
 
Ad. 14 Projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy Więcbork na rok 2012 omówiła 
również p. Alina Kruk. 
 
Zmiany dotyczyły: 

1. Zmian w planie dochodów w dziale 700 rozdział 70005 o kwotę 344.000,00 zł. 
dokonano z uwagi na zaległy czynsz przejęty po przejęciu sald zlikwidowanego 
zakładu budżetowego zgodnie z protokołem zdawczo - odbiorczym z dnia 05.03.2012 r. 

2. Zmian w planie dochodów w dziale 921 rozdział 92109 dokonano z uwagi na otrzymane 
odszkodowanie z tytułu rozliczenia szkód powstałych w wyniku pożaru w świetlicy 
wiejskiej w Borzyszkowie. 

3. Zmian w planie wydatków w dziale 700 rozdział 70005 o kwotę 344.000,00 zł. 
dokonano z uwagi na pokrycie zobowiązań przejętych od zlikwidowanego zakładu 
budżetowego zgodnie z protokołem zdawczo - odbiorczym z dnia 05.03.2012 r. 

4. Zmian w planie wydatków w dziale 750 rozdziale 75011 dokonano z uwagi na realizację 
postanowień § 71 ust  l  Regulaminu pracy przewidującego wypłatę dla kierownika 
USC i jego zastępcy ekwiwalentu pieniężnego z tytułu rejestrowania stanu cywilnego 
obywateli w uroczystym stroju. 

5. Zmian w planie wydatków w dziale 854 rozdziale 85415 dokonano z uwagi na 
decyzję Wojewody Kujawsko - Pomorskiego wydanej na podstawie zaleceń 
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pokontrolnych NIK określającej zwrot do budżetu państwa części dotacji przyznanej w 
2010 r. na dofinansowanie świadczeń pomocy materialnej dla uczniów o charakterze 
socjalnym w kwocie 66.235,20 zł. wraz z należnymi odsetkami. 

6. Zmian w planie wydatków w dziale 921 rozdział 92109 dokonano z uwagi na 
modernizację świetlicy wiejskiej w Borzyszkowie. 

 
 
Opinia Komisji Bud żetu i Finansów – pozytywna 
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję. 
 
Radny Waldemar Kuszewski  odniósł się do kwoty należności w wysokości 648.000,00 zł  
i kwoty, która przyjmowana jest do budżetu – 344.000,00 zł. 
 
Pani Kruk  wyjaśniła, że do budżetu przyjmowana jest mniejsza kwota ponieważ jest 
świadomość tego, że nie wszystkie należności są ściągalne. Przyjmowano to w takiej 
kwocie, jak planowane są wydatki związane z przejęciem protokołu. Gdyby przyjęto pełną 
kwotę plus zaewidencjonowane w protokole odsetki, dochody byłyby sztucznie zawyżone. I 
półrocze pokaże, jaka będzie samoistna ściągalność czynszu, w dalszej kolejności 
podejmowane będą kroki w celu ewentualnego przyspieszenia spływu środków. 
 
Jeżeli chodzi o stronę dochodów, to rozumiem. Jeżeli natomiast chodzi o stronę wydatków, 
to jak będą realizowane wydatki, które w dniu dzisiejszym mamy przegłosować. Chodzi tu  
o kwotę 344.000,00 zł. Kiedy one będą wydatkowane do ZGK –pytał radny Kuszewski. 
 
Podstawą jakiegokolwiek wydatku jest posiadanie planu finansowego. Jeżeli te propozycje  
w dniu dzisiejszym mam nadzieje zostaną uchwalone, wówczas dopiero możemy przystąpić 
dopiero do realizowania tych faktur, które AZK /ZGK / przedłożyło – mówiła p. Kruk. 
 
Radny Kuszewski wytłumaczył, iż w pytaniach zmierza do tego, że nie przyjęcie 
648.000,00 zł do dochodów nie tylko powoduje „zawyżone” dochody ale naturalną 
konsekwencją tego byłoby przyjęcie do wydatków 648.000,00 zł z, zabezpieczeniem której 
w naszym budżecie byłby problem. Wyszło by na to, że dochód / ściąganie należności / 
byłby znacznie wyższy niż zaplanowane wydatki. 
 
Ale dlaczego Pan proponuje żeby po stronie wydatków przyjąć kwotę  równa należnością? – 
zapytała p. Kruk. 
 
Bo to są należności, które są w stosunku najemców do ….? – radny Kuszewski. 
 
Teraz aktualnie do gminy. Jeżeli będą spływały do nas zaległe czynsze, będą to nasze 
dochody – p. Kruk.  
 
Czyli nie będą to środki przekazywane do ZGK? - radny Kuszewski. 
 
Nie – p. Kruk.  
 
Przewodniczący RM zamknął dyskusję. 
 
Na sali 13 radnych. 
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Za przyj ęciem uchwały głosowało - 9 radnych 
Wstrzymało się od głosu  - 4 radnych 

 
Ad. 15 Projekt uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy 
Więcbork na lata 2012 – 2015 omówiła p. Alina Kruk. 
 
Konieczność wywołania tego projektu uchwały spowodowana była sprostowaniem błędu 
pisarskiego, który wystąpił w uchwale podjętej na poprzedniej sesji RM. Błąd wystąpił  
w załączniku dochodów ale poprawienie pozycji nie wpływa w żadnym stopniu na ogólną  
wartość dochodów. Jest to li tylko korekta błędu pisarskiego. 
 
Opinia Komisji Bud żetu i Finansów – pozytywna. 
 
Projekt nie wywołał dyskusji radnych. 
 

Uchwałę podjęto jednogłośnie 
 
Ad. 16 – 17 Wniosek wraz z projektem uchwały w sprawie powołania Skarbnika Gminy 
przedstawił Burmistrz Więcborka p. Paweł Toczko. 
 
Wniosek stanowi Załącznik Nr 4 do niniejszego Protokołu / do wglądu w biurze RM / 
 
Treścią projektu było powołanie na stanowisko Skarbnika Gminy Więcbork z dniem 28 
maja 2012 roku p. Aliny Kruk, która spełnia wszystkie formalne wymogi piastowania tej 
funkcji  
i osiągnęła najlepszy wynik w przeprowadzonym konkursie. 
 
Pytań ze strony radnych nie było. 
 

Uchwałę podjęto jednogłośnie 
 
 
Po przyjęciu uchwały radni i pozostali obecni na sali oklaskami uhonorowali nowo 
powołaną Główną Księgową Budżetu  Gminy Więcbork, a Kierownictwo Urzędu / 
Burmistrz, Zastępca Burmistrza, Sekretarz Gminy / oraz Przewodniczący RM 
wręczyło kwiaty  wraz z gratulacjami. 
 
Pani Alina Kruk podzi ękowała za tak jednomyślnie podjęta uchwałę i powtórzyła, że 
ciężko będzie dorównać poprzednikowi – p. Rembelskiemu ale dołoży wszelkich starań 
by tak właśnie się stało.  
 
Ad. 18 Projekt uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi 
oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Więcbork omówił Kierownik 
Referatu UM p. Tomasz Fifielski. 
 
Wywołanie powyższego projektu uchwały związane jest ze zmianą ustawy o ochronie 
zwierząt, w której zgodnie z art.11a corocznie do końca marca taki Program musi być przez 
gminy uchwalany. Projekt został zatem przedłożony radnym po wcześniejszym 
pozytywnym zaopiniowaniu go przez Powiatową Weterynarię. Program został również 
przesłany do kół łowieckich, które w terminie 14 dni nie wniosły żadnych uwag. Jedyna 
uwaga skierowana została przez Nadleśnictwo Runowo i dotyczyła  użytego w treści 
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Programu słowa „adopcja” sugerując, że może ono dotyczyć jedynie ludzi nie zwierząt. 
Zostało to skonsultowane z Panią Weterynarz oraz Dyrekcją Domu Dziecka w Więcborku i 
jest zgoda co do tego, że wyrażenie to może być stosowane również w przypadku zwierząt. 
Gmina posiada miejsce „przetrzymywania zwierząt” na oczyszczalni ścieków. Miejsce to 
jest kontrolowane przez Weterynarię, jest tez pracownik zatrudniony na umowę zlecenie, 
który dokarmia zwierzęta i utrzymuje tam porządek. Prowadzona jest również adopcja psów 
między innymi zachęca się to tego rolników podczas zebrań wiejskich. Po uchwaleniu 
Programu zgodnie z zapisami ustawy psy będą musiały zostać zaczipowane. Nowy projekt 
uchwały wyklucza możliwość stałego przebywania zwierząt w tego typu przytuliskach 
dłużej niż 16 dni. Po tym czasie zwierzęta będą musiały zostać przekazane do schroniska. 
Kolejny Program będzie uchwalany już w listopadzie br. na rok 2013. 
 
Opinia Komisji Rolnictwa /… / - pozytywna.   
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję. 
 
Radny Waldemar Kuszewski zapytał co oznacza sformułowanie cyt.: „po terminie 
przebywania w miejscu” – koniec cytatu. 
 
Pan Fifielski wyjaśnił, iż w paragrafie 1 czytamy, że ilekroć w uchwale mowa jest  
o „miejscu”, należy przez to rozumieć miejsce przetrzymywania bezdomnych zwierząt 
prowadzone przez Urząd Miejski w Więcborku na działce 473 obręb Runowo Krajeńskie. 
Chodzi tu o przytulisko przy oczyszczalni ścieków. 
 
Pytałem co oznacza słowo „po terminie” – radny Kuszewski. 
 
Jest to ten termin, o którym mówi ustawodawca. Dotyczy to tych 16 dniu wspomnianych  
w nowym projekcie ustawy. Celowo nie określili śmy teraz dni, żeby „nie wiązać sobie rąk”. 
Niektórzy określają to tak, że po 30 dniach jeżeli nie znajdzie się nowy opiekun, pies trafia 
do schroniska. My zrobiliśmy to tak, że ani weterynaria, ani ustawodawca nie może zarzucić 
nam okres lenia „furtki” terminowej. Zwierzęta są tak długo przetrzymywane dopóki nie 
znajdziemy im właściciela – p. Fifielski. 
 
Refleksja radnego Kuszewskiego odnośnie powyższej tematyki, była taka, że w polskim 
prawodawstwie ostatnimi czasy nie dzieje się najlepiej. Stawka dzienna utrzymania psa  
w schronisku ma wynosić 20,00 zł, a np. stawka dzienna wyżywienia dziecka w przedszkolu 
wynosi poniżej 10,00 zł. O czym tu zatem dyskutować. W budżecie Gminy trzeba 
zabezpieczyć 18.000,00 zł na realizację przedstawionego Programu, Programu opieki 
głownie nad psami bezdomnymi, a wielokrotnie przy okazji uchwalania budżetu, czy 
uchwał podatkowych, mówiono że funkcjonuje w gminie opłata od psa ale sam zapis 
praktycznie nie do wyegzekwowania, bo w ramach uchwalonej opłaty wpływają 
symboliczne kwoty. Jeszcze raz pojawia się konieczność, o której wielokrotnie mówiono, a 
mianowicie potrzeba wypracowania systemu ewidencjonowania psów. Jeżeli, to zostanie 
wprowadzone, to być może ilość bezdomnych psów będzie znacznie mniejsza, a jeżeli już 
jakiegoś się złapie, łatwiej po czipie będzie znaleźć jego właściciela. Trzeba iść w tym 
kierunku, by z tej opłaty pokrywać koszty utrzymywania zwierząt w przytulisku. 
Zaapelował po raz kolejny do Kierownika Referatu Rolnictwa /…/ o zajęcie się tą sprawą. 
Są gminy, które prowadzą taką ewidencję i warto od nich zaczerpnąć wiedzy i wzorców, 
które pozwolą uruchomić pewne procedury na terenie gminy Więcbork. 
  
Przewodniczący RM zamknął dyskusję. 
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Na sali 12 radnych 

Za przyj ęciem uchwały głosowało - 8 radnych 
Przeciwnych    - 4 radnych 

 
 
 
Ad. 19 Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych udzielił Burmistrz Wi ęcborka. 

 
/ Odp. na interp. radnego Wilczyńskiego / 
� Jeżeli będą oszczędności w postaci kostki polbrukowej Gmina na pewno będzie chciała 

wykonać chodnik o którym mowa w interpelacji. Brak jest natomiast  
w tegorocznym budżecie Gminy środków na budowę placu zabaw. Można ewentualnie 
zgłosić tego typu wniosek do budżetu Gminy na rok 2013. Natomiast ogrodzenie 
piaskownicy będzie wykonane, kiedy pojawią się na to środki np. zaoszczędzone w 
ramach innego zadania. 

� Podczas wypróżniania bębna samochodu – śmieciarki w dużym wietrze część odpadów 
ulega przemieszczeniu. W pewnym stopniu zjawisko to zostało ograniczone z chwila 
zakupu kompaktora ugniatającego odpady. Sprzęt ten przedłużył „ żywotność” 
wysypiska ale prawdopodobnie z dniem 31 grudnia 2012 składowisko zostanie 
zamknięte, a odpady wywożone będą na składowisko w Bladowie. Teren gminnego 
składowiska w Dalkowie poddany zostanie rekultywacji. 
 

/ Odp. na interp. radnego Mroczkowskiego / 
�  Temat ul. Wodnej został omówiony z Kierownikiem referatu UM p. Fifielskim. Dążenie 

jest takie, by jak najszybciej zamknąć sprawę organizacji ruchu, który przewiduje tam 
ulicę jednokierunkową. Burmistrz nie był pewien, co do możliwości ustawienia tam po 
obu stronach znaków drogowych zakazujących parkowania. Przepisy mówią, że jeżeli 
chodnik ma szerokość 1,5m istnieje możliwość zaparkowania. 

Radny Kuszewski dodał, że w przypadku, jeżeli nie ma zakazu parkowania. 
Dlatego też jeszcze to sprawdzimy – powiedział Burmistrz Więcborka. 
 
/Odp. na interp. radnego Posieczka / 
� Z informacji uzyskanej od Kierownika Referatu UM p. Fifielskiego wynika, że prace 

końcowe przy budowie chodnika w Sypniewie maja zostać rozpoczęte 30.03.2012r. 
� Problem wałęsających się psów należy zgłaszać na bieżąco do UM w Więcborku nie 

czekając do dnia sesji i interpelacji. 
 
/Odp. na interp. radnego Wenda i Wobszal / 
� Skala wymarznięć na terenie gminy Więcbork jest duża. W chwili obecnej Referat 

Rolnictwa /…/ UM zbiera wnioski od poszkodowanych rolników, a oprócz tego Gmina 
zgłosiła do Wojewody wniosek o uznanie na terenie gminy klęski żywiołowej, który 
przyjęty został pozytywnie. 
 

/ Odp. na interp. radnego Kielich / 
� Kierownik Referatu UM p. Tomasz Fifielski dokona sprawdzenia możliwości 

zamontowania we wskazanym przez radnego miejscu wnioskowanego znaku.  
� Na dzień dzisiejszy Gmina jest już po przeprowadzeniu przetargu na wyłonienie 

wykonawcy zadania budowy kanalizacji ul. Lipowej i Brzozowej  i w najbliższym czasie 
powinno nastąpić rozpoczęcie prac.  
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� Zarząd Dróg Wojewódzkich przygotowuje się do tego zadania ale trwają pewne 
procedury, które muszą je poprzedzić. Burmistrz wyraził nadzieję, że prace przy budowie 
nawierzchni chodnikowej na ulicy Pocztowej w Więcborku zostaną wykonane zgodnie z 
obietnica ZDW w tym roku. 

� Nieprawidłowy montaż kratki ściekowej zgłoszony zostanie Dyrekcji Gimnazjum  
w Więcborku w celu podjęcia odpowiednich kroków. 
 

/Odp. na interp. radnej Lida / 
� W miesiącu kwietniu odbędzie się przetarg, który wyłoni wykonawcę 

termomodernizacji Placówki oświatowej w Pęperzynie. 
� W kwestii weryfikacji ubytków w drogach sołectwa Pęperzyn, a chodzi tu głównie  

o drogi powiatowe, Kierownik Referatu UM  i jednocześnie radny Rady Powiatu zgłosi 
tą konieczność jako interpelację na sesji powiatowej. 

� U podstaw nieprawidłowości w zapłacie składek ZUS przez BOOS prawdopodobnie 
leżał fakt, że pensja nauczyciela wypłacana jest „z góry”. Księgowa BOOS płaciła 
również „z góry” przyjmując pewnym wskaźnikiem, że pewna ilość nauczycieli np. 
będzie przebywała na urlopie chorobowym. Kwoty były niewielkie i wynikały  
z różnicy pomiędzy założeniami księgowej, a stanem rzeczywistym. Kwoty należne 
zostały  przeważnie regulowane  w następnym miesiącu, natomiast wszystkie odsetki 
uregulowane zostały przez odpowiedzialnych za nieprawidłowości pracowników BOOS 
z prywatnych środków, co miało swoje odzwierciedlenie w zmianach budżetu 
zatwierdzonych przez radnych podczas ubiegłej sesji. W chwili obecnej Gmina oczekuje 
ostatecznego stanowiska NIK w tej sprawie w załączeniu do Protokółu  
z przeprowadzonej w BOOS kontroli. 

� Burmistrz Więcborka wyjaśnił, że nie ma wpływu na rozmieszczenie służb  w trakcie 
trwania EURO 2012.  Na pewno jednak Gmina Więcbork i pewnie ościenne gminy nie 
zgodzą się na utworzenie tzw. strefy kibica ponieważ jest to zbyt kosztowne 
przedsięwzięcie. Nie można jednak wykluczyć, że na naszym terenie będą miały miejsce 
„ustawki kibiców”, przejazdy grup wandali i na te rzeczy Gmina musi być 
przygotowana. Dlatego też na czas Mistrzostw dwóch pracowników oddelegowanych 
będzie do dyżuru telefonicznego, by w razie potrzeby można było uruchomić gminne 
służby komunalne. 
 

/Odp. na interp. radnej Sowińskiej / 
� Plac zabaw przy parkingu wybudowany został w ramach Projektu Unijnego i na czas 

trwania Konkursu nie jest możliwe dokonanie jakiejkolwiek zmiany, stąd sukcesywne 
naprawy płot ogradzającego obiekt. Niemniej  w chwili obecnej można wykorzystać 
sugestię radnej i dodatkowo obsadzić ogrodzenie żywopłotem. 

� Audyt wewnętrzny wykonany w MGOK przez p. Alicję Pląsek wykazał pewne 
nieprawidłowości w dziale księgowym jednostki. Polegały one na pobraniu czekiem 
sumy pieniędzy, która następnie nie została rozliczona. Ponieważ zachodzi tu 
podejrzenie popełnienia przestępstwa sprawa została zgłoszona przez Burmistrza 
Więcborka do organów ścigania, które w tej materii prowadzą śledztwo. Dyrektor 
MGOK rozwiązała umowę o pracę z osoba prowadzącą w jednostce księgowość.  
Po zakończeniu kontroli i śledztwa będzie można przekazać więcej konkretów  
w sprawie. 

/Odp. na interp. radnego Piłka / 
� Sprawą ubytków w drodze relacji Borzyszkow- Czarmuń zadeklarował się zająć  

p. Fifielski. 
 
/Odp. na interp. radnego Kuszewskiego / 
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�  W sprawie możliwości korzystania z boiska treningowego w Wituni Burmistrz 
Więcborka rozmawiał z p. Tomaszem Fifielskim, który z kolei kontaktował się odnośnie 
powyższego z ogrodnikiem p. Holką. Osobiście uważa, że poza wertykulacją murawy 
żadne inne zabiegi nie będą konieczne do udostępnienia obiektu piłkarzom. Sołtys 
sołectwa Witunia powiedziała, że na boisko będzie można wejść w drugiej połowie 
bieżącego roku. Pozostałe rzeczy związane ze sprawą będą w najbliższym czasie 
wyjaśniane. 

�  Interpelacja dotycząca możliwości budowy chodnika na I Armii Wojska Polskiego  
w kierunku Suchorączka przekazana została do rozpoznania Kierownikowi Referatu UM 
p. Tomaszowi Fifielskiemu, podobnie jak kwestia wyregulowania wysokości 
posadowienia studzienki w okolicach ronda. 

� Odnośnie ubytków w drodze na ulicy Pocztowej w Więcborku zostanie wysłane pismo 
do Zarządu Dróg Wojewódzkich. W tej chwili ZDW ogłasza jeden przetarg i jedna firma 
zewnętrzna w danym rejonie dokonuje niezbędnych napraw nawierzchni. 

� Jeżeli chodzi o problem psów, to zdaniem Burmistrza prawo można tworzyć różne, ale 
sęk w tym, by udawało się je wyegzekwować. Od miesiąca stycznia 2012 wprowadzono 
zakaz handlu psami, które nie pochodzą z zarejestrowanych hodowli, a już dziś internauci 
potrafią to obostrzenie sprytnie obejść.    

 
Ad. 20 Wolne wnioski i informacje. 
 
Radny Roman Mroczkowski przyznał, że jego interpelacja celowo  dotyczyła ulicy 
Wodnej ponieważ przechodząc tam zauważył informację, iż miejsce dzierżawione jest dla p. 
Bona. Pytanie zatem, jak będzie rozstrzygnięta sprawa w momencie kiedy pojawi się znak 
zakazujący postoju przez w/w. 
 
Pan Bona  wykupił to miejsce, ma umowę i uiszcza opłatę za miejsce, które dzierżawi. Ma 
również zgodę właściciela posesji sąsiadującej, a miejsce to potrzebne jest mu do 
prowadzenia działalności gospodarczej. Podejrzewam, że znak zakazu będzie z adnotacją 
„nie dotyczy miejsc wykupionych”. Poza tym dzierżawca jest zobowiązany do ewentualnej 
naprawy szkód przez parkujący samochód – odpowiedział Burmistrz Więcborka.   
 
Radny Waldemar Kuszewski nawiązał do wypowiedzi Burmistrza Więcborka odnośnie 
trudności w egzekwowaniu prawa dotyczącego bezpańskich psów mówiąc, że od kilku lat 
temat przewija się w dyskusjach Radnych ale właściwie nie zrobiono nic w tym kierunku, 
by problem rozwiązać. Apelował w związku z tym o to, by Gmina zwróciła się do innych 
samorządów, które takie systemy wprowadziły, żeby zaczerpnąć od nich informacji i zacząć 
realizować to również na naszym terenie, bo niejako naturalna rzeczą jest to by przyjęty 
Program  finansować z opłat za posiadanie psa. Radny  przypomniał również, że  
w interpelacja pytał o  nadzór nad pracami trwającymi na Plaży Miejskiej, i o to czy można 
oczekiwać, że inwestycja będzie prezentowała właściwej jakości wykonawstwo. 
 
 
Burmistrz Wi ęcborka poinformował, że plac budowy został wykonawcy przekazany,  
a głównym inwestorem zadania jest, jak radni wiedzą, Gmina Sępólno. Z ramienia Urzędu 
Miejskiego pieczę nad sprawami dotyczącymi inwestycji, trzyma p. Michała Bąk  i on też na 
bieżąco rozwiązuje zaistniałe problemy. Zastrzegł , jednak, że nie może w tej materii 
niczego obiecać, np. chociażby tego, że przedsięwzięcie zakończy się w terminie.  
 
Radny Szymon Grabinski zapytał z kolei o inwestycje, których realizacja może mieć 
wpływ na utrudnienia w sezonie turystycznym. Konkretnie chodziło mu o przebudowę 
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planowaną  
w centrum miasta w ramach Programu Rewitalizacji oraz budowę boiska „ORLIK” przy 
Szkole Podstawowej w Więcborku. Chciał wiedzieć, czy ogłoszono już przetargi 
wyłaniające wykonawców i kiedy nastąpi realizacja. 
 
Kierownik Referatu UM p. Michał B ąk odpowiedział, że według przygotowanego 
harmonogramu wewnętrznego przetarg na Rewitalizację Rynku Gmina chce przeprowadzić 
do końca miesiąca kwietnia br., a wybór oferty miałby nastąpić do końca maja. Prace 
rozpoczęłyby się w miesiącach czerwiec – lipiec ponieważ jeszcze w tym roku musi zostać 
wydatkowana na ten cel spora kwota  tj. 1.220.000,00 zł. jeżeli chodzi o budowę boiska,  
to w dzień po sesji p. Bąk udaje się po odbiór pozwolenia na budowę, przetarg powinien 
zostać ogłoszony w pierwszej połowie miesiąca kwietnia, a realizacja przewidziana jest  
w miesiącach od maja – września / rozliczenie inwestycji – miesiąc październik /.  
 
Radny Grabinski ubolewał, że więcborski Rynek rozkopany będzie akurat w okresie 
letnim. 
 
Niestety nie ma możliwości prowadzenia takich prac w okresie zimowym, bo prace 
bitumiczne np. musza zostać wykonane do jesieni – wyjaśnił p. Bąk. 
 
Tak ale czy nie można było wcześniej ogłosić przetargu? – radny Grabinski.  
 
Pan Bąk stwierdził, że te najbardziej uciążliwe prace można ewentualnie przeprowadzić  
w miesiącach od września – listopada. Realizacja przewidziana jest na trzy lata do maja 
2014 roku. Gmian chciałaby zrobić całość w okresie dwóch lat. Trzeci rok byłby 
ostatecznym rozliczeniem tej inwestycji. 
 
A jeżeli chodzi o rozpoczętą inwestycję na Plaży Miejskiej, czy przewidziany jest już termin 
jej zakończenia – pytał radny Grabinski. 
 
Umowa jest do końca roku, ale po wstępnych rozmowach, jeżeli nie będzie żadnych 
niespodzianek, do końca września powinni ta inwestycję zakończyć  – p. Bąk. 
 
Jeżeli wykonanie potrwa do końca września, to rozumiem, że plaża w sezonie będzie 
zamknięta – pytał radny Grabinski.  
 
Tak. Plac budowy przekazany został Firmie „Hydro – Eko”, co oznacza, że na czas trwania 
budowy, za cały teren objęty pracami, odpowiada ta właśnie Firma – p. Bąk. 
 
Czy w związku z tym planowane jest wsparcie tej plaży przy ośrodkach wczasowych? – 
pytał radny Grabinski. 
 
Myślę, że tak. Tym zajmie się referat Promocji UM – p. Bąk. 
 
Zastępca Burmistrza Więcborka zapytała, co radny rozumie przez „wsparcie”. 
 
Np. zapewnienie opieki ratowników, czy przygotowanie kąpieliska – radny Grabinski. 
 
Oczywiście – odpowiedziała Zastępca Burmistrza Więcborka. 
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Radny Grabinski zapytał również, jaka jest możliwość, jeżeli okaże się prawdą, że 
faktycznie są znaczne środki na budowę obwodnicy, by kosztem sali w Sypniewie ta 
inwestycję zrealizować? 
 
Burmistrz Wi ęcborka uznał, że dopóki nie  otrzyma oficjalnego pisma z Urzędu 
Marszałkowskiego potwierdzającego istnienie takowych środków, nie będzie podejmował  
w tym zakresie żadnych decyzji. Decyzja zaś może  opierać się na wniesieniu pod obrady 
projektu wprowadzającego zmiany do budżetu Gminy, który radni zaakceptują bądź nie. 
 
Radny Grabinski wnioskował o wystąpienie z oficjalnym zapytaniem do Urzędu 
Marszałkowskiego, czy ten takowymi środkami dysponuje.  
 
Radny Kuszewski prosił, by w związku z uruchomieniem skrzynek mailowych radnych, 
oprócz materiałów na sesje i komisje RM trafiały na nie również bieżące informacje 
dotyczące gminy, czy prac Urzędu Miejskiego. Takie rozwiązanie wyeliminuje chociażby 
takie pytania, jak te dotyczące sytuacji w więcborskim Domu Kultury. Ważne jest, by radny 
poinformowany był przez Urząd Miejski i wiedział co odpowiadać na ewentualne pytania 
zadawane przez mieszkańców, a nie czekał na informacje w prasie.  
Radny przypomniał również o zgłaszanej kiedyś przez niego interpelacji dotyczącej 
prośby zainstalowania kamery monitoringu na skrzyżowaniu ulic Hallera, Złotowskiej  
i Wyzwolenia. Dziś tą interpelację ponawia ponieważ okazuje się, że w tym miejscu jest ona 
rzeczywiście potrzebna. W ostatni weekend w powyższej lokalizacji miało tam miejsce 
jakieś zdarzenie i policja szuka świadków i osób, które maja zamontowane kamery 
obejmujące być może zasięgiem miejsce zdarzenia. Dlatego też ponownie wywołuje 
interpelację w tej sprawie. 
 
Burmistrz Wi ęcborka odpowiedział, że na dzień dzisiejszy Gmina nie posiada 
dodatkowych środków na kamery o czym radny doskonale wie. Jest natomiast 
przygotowywany Program powiatowy w kwestii monitoringu. Obejmie on wszystkie 
Samorządy i w ramach jednego przetargu wyłoniona zostanie firma, która obsługiwać 
będzie wszystkie monitoringi. Przekaz z tego monitoringu nie będzie nagrywany w 
określonym miejscu ale bezpośrednio przekazywany do miejsca w Komendzie 
Wojewódzkiej Policji, gdzie na bieżąco analizować go będzie osoba do tego wyznaczona.  
 
Ale nasz monitoring miał być taki, ze bezprzewodowo miał być przekazywany sygnał – 
radny Kuszewski. 
 
I jest, a policja do drugi – trzeci dzień z tego korzysta. Pan Solerek, co jakiś czas, zgrywa im 
materiał  na dyskietkę. Co oni z tym robią i jak wykorzystują nie wiem – to są ich metody 
śledcze. Natomiast na dzień dzisiejszy, doskonale Pan wie, nie ma pieniędzy na dodatkowa 
kamerę. – mówił Burmistrz Wi ęcborka. 
 
Można byłoby przenieść na jakiś czas… - radny Kuszewski 
 
 
 
Wszystkie lokalizacje kamer są uzgodnione z Policją i ja nie będę tego zmieniał  - 
Burmistrz Wi ęcborka. 
 
Myślę, że warto byłoby porozmawiać z Policją, czy to miejsce nie byłoby lepsze, bardziej 
potrzebne – radny Kuszewski. 
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Rozmawialiśmy na ten temat z Policją Panie Kuszewski. Wszystkie lokalizacje kamer są 
uzgodnione z Policją – Burmistrz Wi ęcborka. 
 
Radny Grabinski po raz kolejny wniósł o wymianę znaku „STPOP” umieszczonego przy 
parkingu na ulicy Wodnej/ Potulickich, który mocno wyblakł i trudno cokolwiek z niego 
odczytać. 
 
Kończąc ten punkt obrad Przewodniczący RM przypomniał radnym o wypełnieniu 
oświadczenia majątkowego przez radnych i złożeniu go do końca kwietnia 2012r. w biurze 
Rady Miejskiej. 
 
Na tym obrady zakończono. 
 
Prot. I. Mrozek 
 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej 
                                                                                      w Więcborku 
 
                                                                         /-/     mgr inż. Józef Kujawiak 


